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Z biegiem czasu grupa zaczęła wystę-
pować podczas większych wydarzeń i
brać udział w pierwszych festiwalach.
Wybrano nazwę zespołu – Dziecięcy
Zespół Śpiewu i Tańca ,,Buziaki’’, z
czasem zmieniono nazwę na Zespół
Artystyczny ,,Buziaki’’.

- I od tego momentu Buziaki rosły w
siłę – występowały w mieście, wy-
jeżdżały na festiwale, zimowiska, obo-
zy. Z czasem do zespołu w formie na-
boru trafiały dziewczęta z całego mias-
ta. Ja jestem z pierwszego naboru,
który miał miejsce w 1995 roku – wspo-
mina Paulina Przybysz, obecnie już in-
struktorka Buziaków.

Zespół działa w Młodzieżowym Domu
Kultury w Gorzowie, gdzie odbywają się
zajęcia taneczne. Obecnie choreogra-
fami i nauczycielami w zespole są
wspomniana Paulina Przybysz i Karoli-
na Wojtasik.

Na przestrzeni minionych 45 lat w ze-
spole kształciło się blisko 9 tysięcy tan-
cerek i tancerzy. Dzisiaj Buziaki liczą

ponad 240 osób od czwartego do 18
roku życia. Są to uczniowie szkół pod-
stawowych i średnich, a także dzieciaki
w wieku przedszkolnym, dopiero przy-
gotowujące się do tanecznych popisów. 

Buziaki koncertowały m.in. w Niem-
czech, Rosji, na Ukrainie, Węgrzech,
Danii, Szwecji, Holandii, Francji, Ju-
gosławii, Belgii, Turcji, Serbii, Estonii,
Chorwacji, we Włoszech, w Hiszpanii i
USA. Zespół wielokrotnie występował w
programach telewizyjnych stacji TVP 1 i
2, Polsat i TV Polonia. Zdobył szereg
nagród na międzynarodowych i ogólno-
polskich festiwalach tańca.

W niedzielę, 1 grudnia w Arenie Go-
rzów odbędzie się Gala Jubileuszowa,
w której weźmie udział ponad 200 tan-
cerzy. Z tej okazji zostanie przygotowa-
na specjalna scena, pojawią się ekrany
led, pod każdym względem zostanie
dopieszczona technika estradowa. Wi-
dowisko będzie ucztą artyzmu i sztuki.
Zapowiada się naprawdę wielkie show!

RED

To już 45 lat z Buziakami 
na scenach całego świata
Wszystko zaczęło się w 1979 roku w Szkole Podstawowej nr 11 w Gorzowie. To wtedy świeżo przybyła do Gorzowa nauczycielka muzyki w tej
szkole Izabella Szafrańska wybrała około 40 uczennic, które występowały podczas akademii szkolnych. 

Buziaki na przestrzeni 45 lat istnienia odwiedziły i zatańczyły w 19 krajach na całym świecie, ale ich
domem jest oczywiście Gorzów!

Zdjęcie: Fotografia Piotr Księżak



ww    1.11.
1959 - drużyna Unii (później Sti-
lon), trenowana przez Feliksa
Karolka awansowała po raz
pierwszy do II ligi (odpowiednik
obecnej I ligi); w ostatnim, de-
cydującym o awansie gorzowia-
nie pokonali u siebie Polonię
Poznań 4:1. W drużynie gospo-
darzy wystąpili: Edward Koziel-
ski, Lothar De Martin, Zdzisław
Wolak, Henryk Holewik, Tade-
usz Stupiński, Henryk Wilczak,
Jerzy Gawacki, Roman Dragon,
Marian Cichosz, Edward Lasec-
ki, Jerzy Kaczmarek; Unia grała
w II lidze tylko jeden sezon.
ww    2.11.
1811 - w mieście ponownie
zapłonęły olejowe latarnie
uliczne; pierwsze takie oświet-
lenie uruchomiono już w 1734
roku, ale nie przetrwało ono
dłużej; teraz na mieście zainsta-
lowano 10 latarni umieszczo-
nych na żelaznych ramionach
umocowanych na domach, w la-
tach 1812-24 ich liczba wzrosła
do 24.
ww    3.11.
1982 - Sergiusz Protoklitow
otworzył w Gorzowie firmę
„Omnis”, pierwszy w Polsce
prywatny zakład pogrzebowy.
2003 - zawiesił działalność Dom
Kultury „Kolejarz” w Gorzowie.
ww    4.11.
1960 - premierą „Balladyny”
zainaugurował działalność
upaństwowiony Teatr im. Juliu-
sza Osterwy.
ww    6.11.
2009 - otwarto nowe przedszko-
le nr 17 przy ul. Maczka.
ww    7.11.
2005 - na terenie Parku Gór-
czyńskiego w Gorzowie otwarto
największy w mieście plac za-
baw dla dzieci.
ww    8.11.
1959 - na parterze Domu Che-
mika przy ul. Drzymały 26
otwarto NOT-Klub, klub inteli-
gencji technicznej, później ka-
wiarnia Magnat, dziś zamknię-
te; wystrój wnętrza zaprojekto-
wał Mieczysław Rzeszewski.
ww    9.11.
1998 - w Zielonej Górze zebrał
się po raz pierwszy Sejmik Lu-
buski; przewodniczącym sejmi-
ku został Jan Kochanowski, a
marszałkiem województwa An-
drzej Bocheński.
ww    10.11.
1984 - w szczelnie zapełnionej
w hali widowiskowo-sportowej
Stilonu przy ul. Czereśniowej
odbył się III Międzywojewódzki
Wielobój Gwiazd TKKF, gwiaz-
dami imprezy byli Ryszard Szur-
kowski, Tadeusz Ślusarski, Ta-
deusz Mytnik, Edward Jancarz,
Leonard Raba, Bogusław No-
wak, Andrzej Huszcza, Jerzy
Rembas, Zbigniew Narbutowicz,
Andrzej Nuckowski i inni, prze-
bieg imprezy po raz pierwszy re-
jestrowała telewizja dla nie-
dzielnego programu „Dwójki”.
ww    11.11.
1959 - Zakłady Mechaniczne
„Gorzów” stały się monopolistą
w produkcji ciągników typu
„Mazur”.
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Kiedy siê jedzie poci¹giem
wzd³u¿ Warty w kierunku na
Santok, widaæ po prawej
stronie studnie g³êbinowe z
których pobierana jest woda.
Wrzeœniowa powódŸ na Od-
rze spowodowa³a, ¿e gorzo-
wianie zaczêli zadawaæ so-
bie pytania, a co jeœli? A co,
jeœli podniesie siê woda na
Warcie? Niekoniecznie dzi-
siaj, ale za jakiœ czas na
przyk³ad. Rok, dwa, trzy…

Jesteśmy zabezpieczeni

Przedsiêbiorstwo posiada
na terenach zalewowych,
czyli po³o¿onych pomiêdzy
wa³em przeciwpowodziowym
a rzek¹ Wart¹, dwa doœæ is-
totne elementy systemu za-
silania w wodê i odbioru
œcieków. S¹ to studnie g³êbi-
nowe najwiêkszego naszego
ujêcia w Siedlicach wraz z
infrastruktur¹ energetyczn¹
(dwie trafostacje) oraz wylot
kolektora odprowadzaj¹cego
oczyszczone œcieki z
oczyszczalni. 

- Zapewnienie prawid³owej
pracy takich elementów sys-
temu, zw³aszcza w przypad-
ku zalania wodami z rzeki,
wymaga ich w³aœciwego

przygotowania  - mówi To-
masz Surdacki, zastêpca
dyrektora do spraw technicz-
nych PWiK w Gorzowie. 

Mog¹ jednak wyst¹piæ
awarie, to s¹ przecie¿ tylko
urz¹dzenia techniczne, któ-
rych przewidzieæ siê nie da,
a system winien swoje pod-
stawowe funkcje spe³niaæ.
Taka sytuacja ju¿ raz wy-
st¹pi³a, choæ nie w s³ynnym
1997 roku, podczas powodzi
stulecia, ale póŸniej w roku
2010. - No i musieliœmy so-
bie daæ radê - mówi dyrektor.

Jak siê jedzie tym
przyk³adowym poci¹giem, to
rzeczywiœcie widaæ studnie,
które s¹ wyniesione doœæ

wysoko ponad przylegaj¹cy
teren, s¹ ogrodzone i moni-
torowane. Jak t³umaczy To-
masz Surdacki, poziom wy-
niesienia tych studni jest na
tyle du¿y, ¿e jak do tej pory
chroni³o to je od zalania wo-
dami z wezbranej rzeki. 

- Obecnie czynimy stara-
nia, aby niezbêdna iloœæ
studni by³a wyniesiona jesz-
cze wy¿ej, mniej wiêcej do
poziomu wysokoœci korony
wa³ów przeciwpowodzio-
wych - kontynuuje dyrektor. -
Jeœli tak by siê sta³o, gdyby
woda rzeczna dosta³a siê do
otworów studziennych, wów-
czas nie mo¿na by by³o po-
bieraæ tej wody. W pamiêt-

nym roku 2010 uleg³ awarii
przewód wodoci¹gowy
³¹cz¹cy studnie i prze-
sy³aj¹cy wodê surow¹ do
zak³adu uzdatniania, teren
awarii by³ zalany wodami
rzecznymi. Maj¹c to na uwa-
dze, sukcesywnie wymienia-
my wszystkie stalowe prze-
wody wody surowej znaj-
duj¹ce siê na terenach
zalewowych, zaczêliœmy od
tych które przechodzi³y pod
„star¹ Wart¹” - t³umaczy.

Obecnie s¹ tam 24 studnie
w tym rejonie, znaczn¹
czêœæ wymienionej nowej in-
frastruktury i wydaje siê, ¿e
system jest w pe³ni bez-
pieczny. Nawet w przypadku
wysokiej wody, nawet w
przypadku wyjœcia wody z
koryta, Przedsiêbiorstwo
normalnie funkcjonuje - do-
daje Tomasz Surdacki.

Drugim istotnym elemen-
tem wra¿liwym na wysoki
poziom wody w Warcie jest
kolektor odprowadzaj¹cy
œcieki oczyszczone z
oczyszczalni. W ostatnich la-
tach, inwestycja ze znacz-
nym udzia³em œrodków UE,
zosta³ on poddany renowacji,
doszczelniony, komory na

nim zabudowane zosta³y
zhermetyzowane, co powo-
duje, ¿e  œcieki oczyszczone
czy wezbrane wody z rzeki w
takiej sytuacji nie powinny
siê z niego wylewaæ. 

Dodatkowe środki
ostrożności

PWiK jest przygotowane na
ró¿ne scenariusze. - Mamy
zabezpieczenie w postaci
³odzi motorowej, mamy za-
pas różnych œrodków dezyn-
fekuj¹cych, worków na pia-
sek, istotne elementy infra-
struktury zosta³y dok³adnie
zlokalizowane geodezyjnie,
mamy ich wspó³rzêdne,
mo¿emy je zlokalizowaæ na-
wet jak bêd¹ pod wod¹. Ale
te¿ musimy byæ gotowi na ta-
kie sytuacje, jak choæby to,
¿e jak jest wysoka woda to
kratkami odp³ywowymi w
niektórych obiektach
zak³adu uzdatniania w Sied-
licach woda powodziowa za-
czyna siê przedostawaæ do
pomieszczeñ, zatem musimy
te kratki zabezpieczaæ - mó-
wi Tomasz Surdacki i zapew-
nia, ¿e PWiK  do takich za-
dañ jest gotowe. 

RENATA OCHWAT

W PWiK przygotowani na wysoką wodę 
Specjalne zabezpieczenia, ³odzie, chemia - Przedsiêbiorstwo Wodoci¹gów i Kanalizacji dba o to, aby gorzowianie nie mieli
problemów z wod¹ pitn¹ z kranu i odprowadzaniem œcieków.

Gorzowski PWiK jest przygotowany na ewentualną powódź
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Wydarzenie przygotowane
przez Gorzowski Rynek Hur-
towy zgromadzi³o te¿ wielu
klientów. By³y gry i animacje
dla najm³odszych oraz de-
gustacja potraw z dyni przy-
gotowana przez kucharzy z
gorzowskiego „Gastronomi-
ka”.

Dzieci z Przedszkola Inte-
gracyjnego nr 27 im. We-
so³ych Krasnali wziê³y dzia³ w
grach i zabawach, których te-
matyka dotyczy³a jesiennych
warzyw i owoców, g³ównie
dyni i jab³ek. To element edu-
kacji kierowanej do najm³od-
szych w zakresie zdrowego
stylu ¿ycia oraz promocja re-

gionalnych us³ug i towarów.
Dzieciom towarzyszyli rodzi-
ce i dziadkowe. 

Na zakoñczenie, zarówno
najm³odsi oraz klienci ryneczku
degustowali potrawy z dyni,

m.in. zupê i ciasto. O podniebie-
nia zadbali uczniowie i nauczy-
ciele z Zespo³u Szkó³ Gastrono-
micznych w Gorzowie, od wielu
lat wspó³pracuj¹cy z Gorzow-
skim Rynkiem Hurtowym.

Tegoroczny festiwal jest kon-
tynuacj¹, w zmienionej formu-
le, znanego wœród klientów ry-
neczku przy Jerzego „Festiwa-
lu Dyni i Chryzantemy”, który
niezmiennie odbywa³ siê tu od
2019 roku. W tym roku organi-
zatorzy postawili na promocjê
darów jesieni w postaci coraz
popularniejszej na polskich
sto³ach dyni oraz rodzimej, go-
rzowskiej odmiany jab³ka, czyli
renety landsberskiej.

Ryneczek przy Jerzego cze-
ka na klientów w ka¿dy ponie-
dzia³ek, œrodê i pi¹tek oraz w
sobotê. Akcje z udzia³em
najm³odszych maj¹ byæ form¹
promocji zakupów na lokal-
nym targowisku wœród ich ro-
dziców. Jak podkreœla prezes
GRH, Joanna Kasprzak-
Perka, bardzo zale¿y nam na
tym, by zakupy na ryneczku
robi³y ca³e rodziny.

- O ile w tygodniu mo¿e to
nie by³ ³atwe, to czekamy rów-
nie¿ w sobotê, od rana do
po³udnia mo¿na u nas zrobiæ
zakupy - zachêca prezes Per-
ka.

WYDZIA£ PROMOCJI I INFORMACJI   

Święto dyni i renety landsberskiej
Ponad setka dzieci wziê³a udzia³ w zabawie podczas „I Festiwalu Dyni i Renety Landsberskiej” na ryneczku przy Jerzego.

Zabawa podczas festiwalu była przednia
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ww    12.11.
2000 - w nowo zbudowanym
kościele pw. Pierwszych Pol-
skich Męczenników przy ul. bp.
Wilhelma Pluty 7 odprawiono
pierwsze msze.
2007 - grupa działaczy piłkarski
podjęła decyzję o reaktywowa-
niu KKS Warta.
ww    13.11.
1980 - odbyło się zebranie Klu-
bu Inteligencji Katolickiej, który
od 1976 r. funkcjonował bez re-
jestracji; spotkanie potraktowa-
no jako nowe zebranie organiza-
cyjne i złożono nowy wniosek do
Urzędu Wojewódzkiego.
ww    14.11.
2013 - z Zielonej Góry wyruszył
pierwszy nowoczesny szynobus
do Gorzowa; regularną komuni-
kację uruchomiono 15.12.
ww    15.11.
2003 - otwarto nową siedzibę
Komendy Miejskiej Policji przy
ul. Wyszyńskiego; w obecności
komendanta głównego Policji,
nadinspektora Leszka Szredera,
b. komendanta wojewódzkiego
Policji w Gorzowie, Komendzie
Wojewódzkiej wręczono certyfi-
kat ISO 9001-2000.
ww    16.11.
1983 - IX objazdowy festiwal
„Pomorska Jesień Jazzowa” od-
był się po raz pierwszy w Gorzo-
wie; w kinie „Słońce” wystąpili
goście Wojciecha Karolaka, któ-
ry obchodził 25-lecie pracy arty-
stycznej.
ww    17.11.
2007 - przy ul. Osadniczej
otwarto pierwszą świetlicę śro-
dowiskową Gorzowskiego Towa-
rzyszenia Pomocy Bliźniemu im.
Brata Krystyna.
ww    18.11.
1985 - w Gorzowskiem rozpo-
częły się intensywne opady
śniegu, które trwały 2 tygodnie.
ww    19.11.
1999 - Teatr Kreatury wysta-
wił premierę „Radosnego
żywota głupka” wg powieści
Krzysztofa Jaworskiego w
reż. Przemysława Wiśniew-
skiego; spektakl ten wielo-
krotnie wystawiany na
różnych festiwalach zdobył
liczne nagrody zespołowe i
indywidualne.
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Decyzja o prezesa Bo-
gus³awa Andrzejczaka o
przejœciu na emeryturê spowo-
dowa³a, ¿e prezydent Gorzowa
Jacek Wójcicki, rozpocz¹³ po-
szukiwania godnego nastêpcy
do zarz¹dzania strategiczn¹
miejsk¹ spó³k¹. Prezydent za-
proponowa³ tê funkcjê Macie-
jowi Symeryakowi, dotych-
czasowemu wiceprezesowi IN-
NEKO, który j¹ przyj¹³. To z
kolei spowodowa³o poszukiwa-
nia specjalisty na jego miejsce.
Wiceprezesem INNEKO zosta³
Maciej Zalas, in¿ynier ze
znacz¹cym dorobkiem zawo-
dowym i miêdzynarodowym
doœwiadczeniem.

Prezydent zorganizowa³ po-
nadto spotkanie w urzêdzie
miasta, by podziêkowaæ Bo-
gus³awowi Andrzejczakowi za
kilkadziesi¹t lat pracy na
rzecz mieszkañców Gorzo-
wa, w tym 15-letnie kierowa-
nie Przedsiêbiorstwem
Wodoci¹gów i Kanalizacji, ale
te¿ po to, by zaprezentowaæ
nowych zarz¹dzaj¹cych miej-
skimi spó³kami. W spotkaniu
wzi¹³ udzia³ £ukasz Marcin-
kiewicz, prezes INNEKO.

- Od pewnego czasu nosi³em
siê z zamiarem odejœcia na
emeryturê, ale uzgodni³em z
prezydentem, ¿e pozostanê
jeszcze do koñca listopada, do
czasu znalezienia mojego na-
stêpcy. Teraz nadszed³ czas,
by to oznajmiæ. Chcê przeka-
zaæ wiedzê mojemu nastêpcy,
zapoznaæ go ze spó³k¹, z lud-
Ÿmi i zadaniami, ¿eby w nowy
rok móg³ wejœæ z niezbêdn¹
wiedz¹ - powiedzia³ Bogus³aw
Andrzejczak.

Prezydent Jacek Wójcicki
podziêkowa³ prezesowi An-
drzejczakowi za piêtnastoletnie
kierowanie gorzowskimi wodo-
ci¹gami i za ponad 30-letni¹
pracê na rzecz mieszkañców
Gorzowa. Podkreœli³ jego kom-

petencje i zaanga¿owanie, któ-
re sprawi³y, ¿e przeobrazi³
spó³kê w nowoczesne, spraw-
ne przedsiêbiorstwo. PWiK od
2009 roku podwoi³o liczbê od-
biorców z oko³o 12 do 24 tysiê-
cy. W wyniku prowadzonych w
tym czasie inwestycji d³ugoœæ
instalacji sanitarnej zwiêkszy³a

siê z 280 do 710 kilometrów, a
wodoci¹gów z 580 do oko³o
880 kilometrów.

Bogus³aw Andrzejczak po-
dziêkowa³ za dobr¹
wspó³pracê i za ¿yczliwe
s³owa. - Trudno w krótkim
czasie streœciæ lata zawodo-
wego ¿ycia, ale mogê powie-

dzieæ, ¿e moja praca w PWiK
by³o jak kierowanie orkiestr¹,
w której ka¿dy muzyk by³
wa¿ny i mia³ swoj¹ rolê i
wszystkim im za to dziêkujê.
Bo s¹ to ludzie pe³ni poœwiê-
cenia, nie patrz¹cy na grafi-
ki - mówi³ prezes Andrzej-
czak.

Nowym prezesem PWiK zos-
taje Maciej Symeryak, dotych-
czasowy wiceprezes INNEKO.
Prezydent Wójcicki podkreœli³,
¿e to znakomity menad¿er, za-
anga¿owany w najwa¿niejsze
projekty rozwojowe miasta, w
fotowoltaiczn¹ elektrowniê
s³oneczn¹ oraz eko-
ciep³owniê.

- PWiK to spó³ka o charakte-
rze strategicznym i cieszê siê z
tego wyzwania oraz zaufania,
jakim mnie obdarzono. Naj-
bli¿sze miesi¹ce poœwiêcê na
poznawanie spó³ki, ludzi i wy-
zwañ, znalezieniu wspólnego
jêzyka z za³og¹. Dziêkujê pre-
zesowi Andrzejczakowi, ¿e
bêdzie mnie wspiera³ - powie-
dzia³ Maciej Symeryak.

Nastêpc¹ Symeryaka
bêdzie Maciej Zalas. Do-
œwiadczony menad¿er z wie-
loletnim doœwiadczeniem w
prowadzeniu i koordynowaniu
prac w ramach kluczowych in-
westycji energetycznych, rafi-
neryjnych i gazowych, realizo-
wanych zarówno na terenie
Polski, jak i w innych
czêœciach œwiata. Te inwesty-
cje to budowy nowych bloków
energetycznych, rozbudowa
rafinerii i instalacji gazowych,
modernizacja infrastruktury i
wdra¿anie innowacyjnych
rozwi¹zañ technologicznych.
Doœwiadczenie to przyda siê
we wdra¿anych projektach
INNEKO.

Maciej Zalas ma wy¿sze wy-
kszta³cenie wy¿sze in¿ynieryj-
ne i z zakresu zarz¹dzania
oraz umiejêtnoœci zarz¹dzania
zespo³ami, projektami oraz
procesami.

- Wierzê, ¿e z prezesem
£ukaszem Marcinkiewiczem
zbudujemy zespó³, w którym
bêdziemy realizowaæ wszyst-
kie istotne dla miasta projekty -
powiedzia³ Maciej Zalas.

WIES³AW CIEPIELA

Kierował miastem, wodociągami,
odchodzi na emeryturę
Bogus³aw Andrzejczak, prezes gorzowskiego Przedsiêbiorstwa Wodoci¹gów i Kanalizacji, w przesz³oœci równie¿ prezydent
i wiceprezydent Gorzowa, koñczy pracê zawodow¹.

Bogusław Andrzejczak (w środku) w swojej pracy na rzecz miasta nie tylko kierował PWiK,
ale był też prezydentem i wiceprezydentem Gorzowa
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Od lewej stoją: Maciej Symeryak, Bogusław Andrzejczak i Maciej Zalas
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ww    20.11.
1983 - do Gorzowa sprowadzono
prochy Włodzimierza Korsaka
(1886-1973), pisarza, podróżni-
ka i myśliwego, pioniera Gorzo-
wa; był to pierwszy pochówek w
tzw. zaułku poetów na cmenta-
rzu komunalnym.
ww    21.11.
1995 - prezydent H.M. Woźniak
i burmistrz Herofrdu Gerhard
Klippstein podpisali w Gorzowie
porozumienie o przyjaźni miast,
przewidujące współpracę w
sporcie, gospodarce i kulturze
oraz wymianę młodzieży.
ww    22.11.
1809 - wprowadzono oficjalnie
nowy porządek miejski z 1808 r.,
znacznie rozszerzający samo-
rządność miejską; odtąd w głoso-
waniu powszechnym wybierano
13-osobowe kolegium magistrac-
kie czyli zarząd miasta, oraz 36
deputowanych i 12 ich zastępców
na wypadek śmierci lub choroby;
miasto zostało podzielone na 9
obwodów [Bezirke], na czele któ-
rych stali naczelnicy; na czele
magistratu stał burmistrz wybie-
rany na 12 lat.
ww    23.11.
2009 - prezydent Jędrzejczak
posadził pierwsze drzewko w
sadzie renety landsberskiej przy
Zespole Szkół Ogrodniczych w
Zieleńcu.
ww    24.11.
1947 - Motoklub Unia, dot. sek-
cja poznańskiej Unii, został za-
rejestrowany w Starostwie Po-
wiatowym jako samodzielny
klub sportowy, jego tradycje
kontynuuje Stal Gorzów.
1968 - oddano oficjalnie do
użytku sztuczne lodowisko „Lo-
dostil”; sztuczne lodowisko,
które mieściło się obok budynku
Miejskiego Ośrodka Sztuki
(BWA), funkcjonowało do końca
lat 70., na początku lat 80. prze-
znaczone zostało do kapitalnego
remontu, urządzenia zostały
zdemontowane i nigdy nie odbu-
dowane.
1984 - w nocy i w ciągu dnia
szalał wielogodzinny huragan,
którego prędkość sięgała mo-
mentami 30 m/s, wyrządził on
duże szkody w gospodarce ko-
munalnej, energetyce, łącznoś-
ci i w lasach.
ww    25.11.
1986 - Urząd Wojewódzki roz-
począł pracę w nowym 14-pięt-
rowym wieżowcu przy Jagielloń-
czyka; dotychczas UW zajmował
budynek „Stilonu” i kilka innych
obiektów w mieście
ww    26.11.
2012 - zamknięta została kładka dla
pieszych na moście kolejowym.
ww    28.11.
1972 - przebywający na syno-
dzie w Rzymie bp Wilhelm Pluta
otrzymał papieską bullę konsty-
tucyjną „Cathedralia collegia”,
ustanawiającą formalnie go-
rzowską Kapitułę Katedralną.
ww    29.11.
1977 - Miejska Rada Narodowa
nazwała ulice na terenach
przyłączonych do miasta (Kar-
nin, Zieleniec, Małyszyn itd.).

JZ
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Jak siê przeje¿d¿a granicê
w kierunku do Niemiec czy
te¿ do Czech, to koñczy siê
reklamoza. Najlepiej jest po-
jechaæ do S³ubic, przejœæ siê
po tym mieœcie i pójœæ przez
most na drug¹ stronê do
Frankfurtu nad Odr¹. W tym
pierwszym mieœcie - oczy
bol¹ patrzeæ. A to jakieœ
wielkie p³achty, a to ruderka
pomalowana na intensywny
czerwony kolor, a to bóg wi
co. Do tego mnóstwo
ró¿nych komunikatów rekla-
mowych po polsku i niemiec-
ku - g³ównie siê to sprawdza
do sprzeda¿y papierosów - o
ka¿dej porze i w ka¿dy dzieñ
tygodnia.

W tym drugim, owszem, re-
klama te¿ jest, ale dziesiêæ
razy mniej agresywna, bar-
dziej stonowana i w okreœlo-
nych miejscach. Nie ma
wrzasku informacyjnego, nie
ma ha³asu i brudu medialne-
go w przestrzeni publicznej.

Jak siê z kolei przekracza
granicê z Czechami pod Bo-
gatyni¹ - dok³adnie jest to
samo. Zreszt¹ w Czechach
jest generalny zakaz reklamy
wielkopowierzchniowej w
przestrzeni publicznej. W
Bogatyni - hulaj dusza,
piek³a nie ma, a w Libercu
ju¿ spokój. ¯eby nie by³o, ¿e
siê porównujemy do jakichœ
metropolii typu Praga czy
Berlin, przywo³a³am w³aœnie
te mniejsze miasta. I jak siê
chce, to mo¿na.

Ma³o tego, podobnie zaczy-
na wygl¹daæ w £odzi, Krako-

wie, Wroc³awiu czy w Pozna-
niu. Tam te¿ zauwa¿ono po-
trzebê uporz¹dkowania
przestrzeni wspólnej, te¿ za-
uwa¿ono, ¿e wrzask w prze-

strzeni przek³ada siê na
komfort ¿ycia. 

A u nas, w najpiêkniejszym
w kosmosie i najbardziej ko-

chanym przez rdzennych
mieszkañców mieœcie? Ano,
ka¿dy widzi. Obrzydlistwo po
dawnym kinie S³oñce, jakieœ
stare p³achty, jakieœ potarga-

ne og³oszenia na s³upach.
Brzydko i tyle.

Zatem miasto postanowi³o
zapytaæ mieszkañców, co o

tym myœl¹. No brawo i ser-
deczna podziêka za tak¹
dba³oœæ o dobrostan miesz-
kañców. Nic tylko rêce w po-
dziêce sk³adaæ za ws³uchi-
wanie siê w opiniê tubylców.

Zreszt¹ warto zauwa¿yæ
jeszcze jedn¹ rzecz - owo
ws³uchiwanie siê w opiniê tu-
bylców. Otó¿ jakiœ czas temu
zakoñczy³o siê referendum w
sprawie skrócenia nazwy
miasta, uciêcia z niego przy-
miotnika. Oczywiœcie, zwo-
lennicy utrzymania pe³nej
nazwy, z przymiotnikiem
dzier¿awczym wygrali bata-
liê. Ci, którzy optowali za
zmian¹, zostali zwyczajnie

opluci. No có¿, vox populi,
vox dei. Zostaje, jak by³o. Z
przymiotnikiem. Zatem bar-
dzo uprzejmie chcia³abym
zapytaæ, dlaczego miasto,
wysoki Urz¹d Miasta i jego
wszystkie agendy nie stosuj¹
siê do woli ludu tego miasta i
uporczywie stosuj¹ skrócon¹
nazwê? 

Obojêtnie jakie dzia³anie
jest podejmowane - to podej-
mowane jest pod nazw¹ Go-
rzów. Pierwszy przyk³ad?
Proszê bardzo - Miêdzynaro-
dowa promocja Gorzowa -
oficjalna informacja z Urzêdu
Miasta i w treœci konsek-
wentnie Gorzowa…. A gdzie
umi³owany przymiotnik tak
bohatersko wywalczony
przez lud tego miasta? Drugi
- zapytanie o reklamê ze-
wnêtrzn¹ te¿ w Gorzowie, i
te¿ bez przymiotnika.

Przyk³ady s¹ codziennie.
Znam zasadê s³ownikow¹
stosowania skróconej nazwy.
Ale w szlachetnym mieœcie
nad Wart¹, gdzie wszyscy
zapewniaj¹, ¿e tylko g³os lu-
du siê liczy, winno siê kon-
sekwentnie ten g³os respek-
towaæ. A g³os chce Gorzów
Wielkopolski.

Myœlê, ¿e podobnie bêdzie
i z t¹ ankiet¹ o reklamie. Bo
widzi mi siê, ¿e g³os ludu,
g³osem ludu, a dzia³ania
urzêdników, dzia³aniami
urzêdników. Zreszt¹ jak za-
wsze w tym mieœcie. 

Bo niby dlaczego nagle
mia³oby siê coœ zmieniæ?

RENATA OCHWAT

MOJE IRYTACJE I FASCYNACJE 

Chcemy czy nie chcemy reklamy w przestrzeni publicznej?
Jakieś banerki, tablice, płachty i inny badziew – tak generalnie wygląda reklama w przestrzeni publicznej. Ciekawe, jakiej
reklamy chcą mieszkańcy.

Czy wieszanie reklam, gdzie popadnie powinno być dalej tolerowane? Czekamy na głos
mieszkańców
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Lipy u nas dostatek. Tej
prawdziwej, a tak¿e tej w
przenoœni. Wystarczy
przejœæ przez centrum, by
poczuæ siê jak w trytytkowym
raju.

Ju¿ Jan Kochanowski w
jednej ze swoich fraszek do-
ceni³ lipê. „Goœciu, si¹dŸ pod
mym liœciem, a odpoczni so-
bie”.  IdŸmy tym zacnym œla-
dem, by miejsc do eko rela-
ksu by³o jak najwiêcej.

W ramach bud¿etu obywa-
telskiego Anno Domini 2024
pojawi¹ siê wiêc kolejne
drzewa. W tym lipy, by „lipy”
nie odstawiæ. Pamiêtam lata
temu, jeszcze w epoce
przedsmartfonowej, dwie go-
rzowskie ulice z piêkn¹ ziele-
ni¹. Brukowan¹ ulicê Matejki

oraz deptak na Chrobrego.
Na pierwszej rosn¹ lipy, na
drugim lata temu królowa³y
klony. Siekierezada klonów
za kadencji poprzedniego,
s³usznie minionego prezy-

denta uczyni³a z ulicy Chrob-
rego zdegradowan¹ beto-
now¹ pustyniê, a drzewo-
stan przy ulicy Matejki z roku
na rok przerzedza siê jak
uzêbienie emeryta lecz¹ce-

go siê na NFZ. Ka¿de nowe
drzewo w Gorzowie to dobra
wiadomoœæ.

Szczególn¹ pompê przewi-
dziano dla piêciu lip zaplano-
wanych do posadzenia przy
ulicy Sosabowskiego. Ka¿de
z tych drzew otrzyma swoje
imiê zwi¹zane z patronem
pobliskich ulic. Pojawi siê za-
tem Stefan (Starzyñski), Sta-
nis³aw (Sosabowski), Tade-
usz (Bór-Komorowski), Wi-
told (Pilecki) i Franciszek
(Starzyñski). Chocia¿ inicja-
tywa jak najbardziej godna
pochwa³y, to jednak „lipni bo-
haterowie” mog¹ budziæ lek-
ki uœmiech na twarzy. Fak-
tem jest, ¿e œmiech to zdro-
wie, a do wszystkiego warto
mieæ dystans. Tak wiêc nie

czepiam siê. Proszê o wiêcej
lip! Nie tylko bohaterów his-
torycznych, ale tak¿e krze-
wicieli „lipy gorzowskiej”.
Swojsko brzmi¹ce imiona
Jacek, Tadeusz i kilka in-
nych, jak znalaz³. W tym ze-
stawianiu swojski Jacek jed-
nak kojarzy siê z pozytywn¹
zieleni¹, gdy¿ zieleñ fak-
tycznie powraca na gorzow-
skie ulice. Bez mrocznych
siekierezad w portfolio bo-
hatera.

Z przyjemnoœci¹ móg³bym
takie drzewka podlewaæ „pro
bono”, by zbyt szybko nie
usch³y, przypominaj¹c kolej-
nym pokoleniom o wielkich
budowniczych miasta nad
Wart¹ i K³odawk¹. 

ROBERT TRÊBOWICZ

CZY WARTO NAD WARTĄ? 

Proszę o więcej lip! Nie tylko bohaterów historycznych
Gdybym miał intuicyjnie wskazać, jakie drzewo kojarzy się z Gorzowem, lub jak niektórzy dumnie podkreślają „wielkim i
polskim” Gorzowem Wielkopolskim, wybrałbym lipę. 

Dlaczego wysoki Urząd Miasta 
i jego wszystkie agendy nie stosują

się do woli ludu tego miasta?

„Gościu, siądź pod mym liściem, a odpoczni sobie”…
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- Na stronie internetowej
magistratu w zak³adce do-
tycz¹cej miast partner-
skich jest napisane, ¿e ma-
my z nimi œwietne kontak-
ty. Czy na pewno?

- Intensywnoœæ wspó³pracy
zale¿y od miasta partner-
skiego, ale te¿ od sytuacji
geopolitycznej.
- Mamy siedem miast
partnerskich, trzy niemiec-
kie, dwa w³oskie, jedno
szwedzkie i jedno ukraiñ-
skie. Najlepiej dzia³a to, co
najbli¿ej?

- Rzeczywiœcie, najlepsz¹
wspó³pracê mamy z Niemca-
mi, to s¹ trzy miasta - Frank-
furt nad Odr¹, Eberswalde i
Herford. Mo¿na powiedzieæ,
¿e to ju¿ nie jest wspó³praca
miêdzynarodowa, ale taka
bie¿¹ca, wynikaj¹ca z tego,
¿e z naszymi partnerami
prowadzimy wspólne projek-
ty. Oprócz oficjalnych part-
nerów niemieckich utrzymu-
jemy te¿ robocze kontakty z
nadgranicznymi powiatami.
S³u¿¹ one do sk³adania
wspólnych projektów w ra-
mach programów Interreg.
- Czego one dotycz¹?
- Wspólnych dzia³añ w za-

kresie programów miêkkich i
twardych, czyli inwestycyj-
nych. W ramach Interreg
zosta³ choæby odnowiony
park Siemiradzkiego czy wy-
konana kontynuacja œcie¿ki
przy bulwarze. Teraz sk³ada-
my wnioski na œcie¿ki rowe-
rowe w Gorzowie. Jest te¿
masa wniosków miêkkich na
wspó³pracê kulturaln¹, spor-
tow¹, edukacyjn¹, choæby
obchodzone co roku Dni Pa-
miêci i Pojednania.
- Z racji przygranicznego
po³o¿enia mamy wspólne
problemy z Niemcami. Jak
je rozwi¹zujemy?

- Gorzów jest cz³onkiem
Stowarzyszenia Gmin Pol-
skich Euroregionu „Pro Eu-
ropa Viadrina”, które obej-
muje wszystkie gminy w
pó³nocnej czêœci wojewódz-
twa. Wspó³pracujemy tu na
przyk³ad w sprawach
œcie¿ek rowerowych
³¹cz¹cych nasze tereny,
po³¹czeñ transportowych au-
tobusowych, pojawiaj¹ siê
kwestie wspólnego zagospo-
darowania przestrzennego
terenów. A poniewa¿

wspó³praca ta jest codzien-
na, czêsto to, co normalnie
idzie trybem wspó³pracy miê-
dzynarodowej, musi byæ rea-
lizowane przez oficjalne pis-
ma, my to robimy szybko na
telefon.
- A kontakty biznesowe?
- One s¹ g³ównie prowa-

dzone przez Miasto i jedno-
stki podleg³e, ale te¿ Za-
chodni¹ Izbê Przemys³owo-
Handlow¹, która ma
partnera w postaci Industrie
und Handelskammer we
Frankfurcie nad Odr¹. Tak¿e
komunalna spó³ka Gorzow-
skie Towarzystwo Budow-
nictwa Spo³ecznego ma
partnera w Niemczech, reali-
zowane s¹ wspólne projekty
skierowane na dzia³ania na
rzecz najemców.
- Niedawno odby³o siê
spotkanie w³adz miasta
Gorzowa i szefów Eurore-
gionu polskiego i niemiec-
kiego podsumowuj¹ce
wspó³pracê i zrealizowane
projekty. Pojawi³ siê temat
elektryfikacji linii kolejowej
Berlin - Kostrzyn - Gorzów
i dalej do Krzy¿a. Jakie
wnioski?

- Formalnie pod wzglêdem
prawnym i zarz¹dzania infra-
struktur¹ linia koñczy siê na
granicy. Natomiast dla nas
stanowi ona pewn¹ ci¹g³oœæ.
S¹ ró¿ne, osobne plany po
polskiej i niemieckiej stronie.
Naszym celem jest, aby
zsynchronizowaæ te
dzia³ania i przenieœæ je po-
ziom na miêdzynarodowy.

- Jakie szanse rysuj¹ siê
na powodzenie tego przed-
siêwziêcia?

- Stan aktualny jest taki, ¿e
po polskiej stronie opraco-
wane zosta³o studium wyko-
nalnoœci, z którego wynikaj¹
cztery etapy elektryfikacji,
mamy wycenê, szczególnie
tego, co nas najbardziej inte-
resuje, czyli odcinka Gorzów
- Krzy¿. Jest on przewidzia-
ny w trzecim etapie, koszto-
waæ to ma 1 miliard 600 mi-
lionów z³otych. S¹ wiêc ju¿
pewne konkrety.
- O jakiej perspektywie
czasowej mówimy?

- Nie jest to okreœlone,
Elektryfikacja jest ujêta w
Krajowym Programie Kolejo-
wym, ale na liœcie rezerwo-
wej. Z tego wynika te¿ wy-
zwanie, ¿eby z tej listy trafi³a
na listê g³ówn¹. Wówczas
mo¿na bêdzie myœleæ o ja-
kimœ horyzoncie czasowym.
- A je¿eli nie trafi?
- W mojej ocenie nie ma in-

nej mo¿liwoœci, ¿eby nie tra-
fi³a. Linia Gorzów - Krzy¿ jest
dla naszego miasta oknem
na œwiat. Dlatego prowadzo-
ne s¹ przez w³adze miasta,
parlamentarzystów, woje-
wodê czy marsza³ka woje-
wództwa lubuskiego
dzia³ania, aby plany te na-
bra³y konkretów. Po niemiec-
kiej stronie powsta³ w
ubieg³ym roku plan rozbudo-
wy linii kolejowej Berlin -
Kostrzyn, której koszt ma
wynieœæ nieco ponad miliard
z³otych. Przy czym lata, któ-

re s¹ tam ujête dla nas, u¿yt-
kowników kolei, s¹ nie do
przyjêcia. Elektryfikacja
przewidziana jest do roku
2036, natomiast ca³oœciowo,
dwa tory, prêdkoœæ do 160
km/h to jest rok 2050. Tu
mo¿na zrobiæ chwilê pauzy...
- Czyli mamy dwie kon-
cepcje, polsk¹ i niemieck¹.
Jak one maj¹ siê
po³¹czyæ?

- Widzimy, ¿e nie ma spój-
noœci miêdzy tymi koncep-
cjami. Te dzia³ania trzeba
skoordynowaæ. By³ taki po-
mys³, ¿eby podnieœæ rangê
tej linii i wpisaæ j¹ do trans-
europejskiej sieci TEN-T, co
by oznacza³o mo¿liwoœæ po-
zyskania finansowania z Bru-
kseli. Dla nas istotne jest, by
ten odcinek traktowaæ jako
ca³oœæ, dlatego bêdziemy ape-
lowaæ do rz¹du polskiego i nie-
mieckiego, aby dzia³ania
po³¹czyæ i nie traktowaæ elekt-
ryfikacji niezale¿nie.
- Czy na spotkaniu szefów
Euroregionu poruszane by³y
inne dziedziny, w jakich
wspó³pracujemy na pograni-
czu?

- Dotyczy³y one wspó³pracy
edukacyjnej szkó³, aby by³a
ona bardziej intensywna. Wi-
dzimy, ¿e spad³o zaintereso-
wanie m³odzie¿y nauk¹ jêzyka
niemieckiego, ona nie jest ju¿
atrakcyjna, dominuj¹cy sta³ siê
jêzyk angielski. Natomiast w
roboczych, miêdzyludzkich
kontaktach istotne jest, aby po
obu stronach znaæ jêzyk s¹sia-
da. Jêzyk polski jest nauczany

w niektórych szko³ach we
Frankfurcie nad Odr¹, na
przyk³ad w Gimnazjum imienia
Karola Liebknechta, u nas te¿
uczy siê niemieckiego. Mówili-
œmy te¿ o wspólnych projek-
tach. Chcielibyœmy ponadto,
aby wspó³praca euroregionów
nie dotyczy³a tylko instytucji
publicznych, samorz¹dów, ale
równie¿ stowarzyszeñ i obej-
mowa³a ma³e projekty z dzie-
dziny kultury, edukacji, turysty-
ki, sportu.
- Wróæmy do miast partner-
skich. Z niemieckimi idzie
nam dobrze. Co z pozos-
ta³ymi?

- Je¿eli chodzi o szwedzkie
Jönköping, nie mamy stamt¹d
sygna³ów i woli wspó³pracy.
Mo¿emy uznaæ j¹ za wyga-
szon¹, nie ma jakby punktu za-
czepienia do dzia³añ. To te¿
zale¿y od aktualnych w³adz
tych miast. Kiedy podpisaliœmy
umowy, podejmowane by³y na
pocz¹tku wspólne przedsiêw-
ziêcia, po zmianie w³adz wyga-
sa³y i teraz wygl¹da to inaczej.
Jeœli chodzi o miasta w³oskie -
od kilku lat nie mamy bezpo-
œrednich spotkañ. Rozmawia-
my sporadycznie z Cav¹ de’
Tirreni, trwa wymiana kultural-
na czy sportowa, natomiast z
Teramo mamy podobn¹ sy-
tuacjê jak z Jönköping.
- Przy okazji czerwcowego
turnieju pi³karskiego w Cava
de’ Tirreni, w którym uczest-
niczyli m³odzi zawodnicy z
Akademii Stilonu Gorzów,
okaza³o siê, ¿e W³osi bardzo
licz¹ na reaktywacjê
wspó³pracy.

- Jest na to szansa, bo te
kontakty utrzymujemy. Chce-
my je zintensyfikowaæ. To zro-
bimy.
- A ukraiñskie Sumy?
- Tu wspó³praca uwarunko-

wana jest kwestiami geopoli-
tycznymi. Wiele lat temu kon-
takty z Sumami i obwodem
sumskim by³y o¿ywione, na-
tomiast po wybuchu wojny
ich charakter musia³ zostaæ
zmieniony i nastawiony zosta³
na kwestie pomocowe. Jest
to na pewno wspó³praca
przysz³oœciowa. Ukraina
ubiega siê o cz³onkostwo w
Unii Europejskiej i wejdzie na
drogê, któr¹ my przebyliœmy.
Sumy bêd¹ potrzebowa³y part-
nera do projektów korzystnych
dla obu stron.

- Poza miastami partnerski-
mi mamy te¿ inne kontakty
miêdzynarodowe?

- Tak, ale to s¹ pojedyncze
spotkania, jak na przyk³ad kilka
lat temu, jeszcze przed pande-
mi¹ z Koreañczykami. Ale nie
nazwa³bym ich wspó³prac¹.
Nasze autobusy MZK poje-
cha³y na przyk³ad do Sum,
przy okazji wymiany taboru
przez naszego przewoŸnika.
- Idea miast partnerskich
sprawdza siê na ca³ym œwie-
cie. Poniewa¿ z siedmiu na-
szych miast wypad³y w prak-
tyce dwa - s¹ pomys³y na
poszukanie innych partne-
rów?

- Dla mnie podpisanie umo-
wy z miastem partnerskim jest
deklaracj¹ d³ugofalowego
dzia³ania i wzajemnego zobo-
wi¹zania. Tu musz¹ byæ korzy-
œci dla obu stron. Nie mo¿e
byæ to sprowadzone jedynie do
wizyt samorz¹dowców.
Wspó³prac¹ jest ju¿ choæby wi-
zyta pi³karzy Akademii Pi³kar-
skiej we W³oszech, bo na tym
korzystamy. Na razie nie roz-
wa¿amy nowych umów part-
nerskich. Nie wykluczamy jed-
nak, ¿e kiedy pojawi¹ siê nowe
mechanizmy finansowe, które
umo¿liwi¹ pozyskanie œrod-
ków, taka umowa partnerska
nie mo¿e byæ podpisana.
- A jak wygl¹daj¹ kontakty
zagraniczne gorzowskich
szkó³?

- Nasze szko³y, szczególnie
œrednie, prowadz¹ szerok¹
wspó³pracê miêdzynarodow¹.
To siê odbywa bez sformalizo-
wania umow¹ z danym mias-
tem. Mówimy o programach
Erasmus i Leonardo da Vinci.
Najczêœciej s¹ to kontakty ze
szko³ami w Hiszpanii czy
Portugalii. Takich projektów
jest bardzo du¿o, nie s¹ wi-
doczne, bo czêsto s¹ to lek-
cje, spotkania online. Dla
nas, doros³ych Niemcy s¹
atrakcyjne, choæby bizneso-
wo, dla m³odzie¿y nie. M³od-
zi wol¹ Hiszpaniê czy
W³ochy. Wol¹ nawet wy-
cieczkê do Krakowa zamiast
do Berlina. Nasz Gastrono-
mik ma na przyk³ad praktyki
w hotelach choæby na Mal-
cie. To jest atrakcja dla
uczniów. To bardzo cieszy.
Chcemy, ¿eby nasza m³odzie¿
poznawa³a œwiat.
- Dziêkujê za rozmowê.

Jest na to szansa i to zrobimy
Z Tomaszem Gierczakiem, pe³nomocnikiem prezydenta miasta do spraw wspó³pracy miêdzynarodowej, rozmawia Maja Szanter

Linia kolejowa Gorzów - Krzyż jest dla naszego miasta oknem na świat - przyznaje Tomasz Gierczak
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Adresy

Zak³ad Gospodarki 
Mieszkaniowej
ul. We³niany Rynek 3
66-400 Gorzów Wlkp.
tel. 95 7387 101, 
95 7387 102
biuro@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl

Program Realizacji 
Œwiadczeñ Wzajemnych
pomaga tym, którzy nie s¹ 
wstanie sp³aciæ zaleg³ych 
nale¿noœci.
Wiêcej na 
zgm.gorzow.pl/
odpracujdlug
tel. 95 7387 101 wew.4
odpracujdlug@zgm.gorzow.pl 

Zamiana Mieszkañ
ul. We³niany Rynek 3
tel. 95 7387 129
bzm@zgm.gorzow.pl
zgm.gorzow.pl/
zamianamieszkania

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 1
ul. Wyszyñskiego 38
tel. 95 7387 242
adm1@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm1

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 2
ul. Towarowa 6A
(budynek przychodni I p.)
tel. 95 7387 150
adm2@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm2

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 3
ul. Armii Polskiej 29
tel. 95 7387 173
adm3@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm3

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 4
ul. Drzyma³y 10
tel. 95 7387 194
adm4@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm4

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 5
ul. GwiaŸdzista 4
tel. 95 7387 203
adm5@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm5

- Nie mamy wyjœcia, musi-
my przygotowywaæ lokale so-
cjalne - mówi¹ specjaliœci w
Zak³adzie Gospodarki Miesz-
kaniowej. I jak t³umacz¹,
miasto ma obowi¹zek zapew-
niæ lokal socjalny osobie eks-
mitowanej wyrokiem s¹du, je-
œli s¹d przyzna jej prawo do
takiego lokalu.

Złoty Smok jako
ostateczność

Aby przyst¹piæ do remontu
dziewiêciu lokali pod przy-
sz³e mieszkania socjalne,
miasto musia³o og³osiæ prze-
targ. Jak t³umacz¹ specjali-
œci, budynek przy ul. Z³otego
Smoka 6 stanowi najwiêksz¹
bazê lokali o obni¿onym
standardzie, czyli takich, do
których trafiaj¹ ci, którym na-
le¿y siê mieszkanie socjalne. 

Przygotowane mieszkania
pozwol¹ na prze³omie roku

2024/25 przeprowadziæ kolej-
ne eksmisje. Ponadto ZGM
przygotowa³ listê gospodarstw
domowych, które zostan¹ ob-
jête realizacj¹ wyroku s¹dowe-
go. Zakres prac obejmuje ro-
boty malarskie - w tym malo-
wanie œcian i sufitów, naprawê

posadzki, monta¿ listew przy-
pod³ogowych, dopasowanie
skrzyde³ okiennych czy wy-
mianê urz¹dzeñ sanitarnych. 

Socjalne, czyli jakie?

Mieszkanie socjalne to lo-
kale, które s¹ przydzielane

osobom znajduj¹cym siê w
kryzysie bezdomnoœci lub
najubo¿szym. Budowa
mieszkañ socjalnych, jak i
obowi¹zki zwi¹zane z przy-
dzia³em, spoczywaj¹ na bar-
kach gminy lub miasta.

Tego typu miejsca maj¹ ni-
ski standard. Mieszkania so-
cjalne znajduj¹ siê zazwy-
czaj w starszych budynkach
czy kamienicach. Wi¹¿e siê
to jednak z o wiele ni¿szym
czynszem.

Tego typu lokale musz¹
jednak nadawaæ siê do za-
mieszkania ze wzglêdu na
wyposa¿enie i stan tech-
niczny. Powierzchnia po-
koi przypadaj¹ca na cz³on-
ka gospodarstwa domowe-
go najemcy nie mo¿e byæ
mniejsza ni¿ 5 mkw., a w
przypadku jednoosobowe-
go gospodarstwa domo-
wego 10 mkw. Przepisy

dotycz¹ce mieszkañ so-
cjalnych s¹ zawarte w
Ustawie o ochronie praw
lokatorów.

Mieszkanie socjalne przy-
znawane jest tymczasowo.
Okres, na który podpisywa-
na jest umowa, zale¿y od
urzêdu i mo¿e wynieœæ rok
albo od trzech do piêciu lat.
Co wa¿ne, umowê najmu so-
cjalnego mo¿na po up³ywie
oznaczonego w niej czasu
przed³u¿yæ, je¿eli najemca
wci¹¿ znajduje siê w trudnej
sytuacji, a wynajem innego
lokalu i utrzymanie siê nie s¹
mo¿liwe.

Gorzowski Zak³ad Gospo-
darki Mieszkaniowej ma
mieszkania socjalne na
Z³otego Smoka, Woskowej i
Myœliborskiej. Najwiêksze
obawy wœród d³u¿ników
budz¹ te na Z³otego Smoka.

ROCH

Lokale socjalne do remontu
Bêd¹ remonty lokali przy ul. Z³otego Smoka. To mieszkania socjalne o obni¿onym standardzie, w których lokowani bêd¹
d³u¿nicy wobec miasta.

Piêæ rodzin zdecydowa³o
siê na sp³atê zad³u¿enia.
ZGM zapowiada, ¿e konsek-
wentnie bêdzie œci¹ga³ na-
le¿noœci za mieszkania. -
Zak³ad Gospodarki Mieszka-
niowej konsekwentnie reali-
zuje politykê walki z d³u¿ni-
kami - mówi Pawe³
Nowacki, dyrektor ZGM.

Eksmisje w dwóch trybach

- ZGM realizuje eksmisje
po wyrokach s¹dów w
dwóch trybach - pierwszy
bez prawa do lokalu socjal-
nego i drugi z prawem do lo-
kalu socjalnego - mówi dy-
rektor ZGM.

W tym roku w obu trybach
uda³o siê przeprowadziæ 17
d³u¿ników. - Cztery przypadki
czekaj¹ na dalsze rozwi¹zanie
s¹dowe. S¹d musi wyznaczyæ
kuratora, który skutecznie za-
wiadomi d³u¿ników o eksmisji -
t³umaczy Pawe³ Nowacki.

Pierwszy tryb - do pomiesz-
czeñ tymczasowych - to prze-
niesienie do lokalu o niskim
standardzie, drugi - do miesz-
kañ socjalnych. - Miasto ma
obowi¹zek zapewniæ lokale
socjalne. Mamy takie w bu-
dynkach przy ul. Z³otego Smo-
ka, Myœliborskiej i Woskowej -
wyjaœnia Pawe³ Nowacki.

Są chętni do spłaty

ZGM przyznaje, ¿e wizja
przenosin pod jeden z
trzech znanych w mieœcie
adresów z mieszkaniami
socjalnym, sk³oni³a piêcio-
ro d³u¿ników do poprosze-
nia o odst¹pienie od eks-
misji. 

- Okazuje siê, ¿e d³u¿nicy
maj¹ jednak mo¿liwoœci fi-
nansowe do uregulowania
zaleg³oœci. Przez pó³ roku
bêdziemy siê przygl¹daæ, jak
idzie sp³ata. Bo d³u¿nicy
bêd¹ musieli regulowaæ za-
leg³oœci oraz regularnie
p³aciæ bie¿¹ce nale¿noœci -
mówi dyrektor ZGM.

I przyznaje, ¿e dzia³a wizja
przenosin na Z³otego Smo-
ka, co akurat jest pozytywne.

ZGM na wszystkie eksmis-
je wyda³ 150 tys. z³. Przepro-
wadza³a je firma zewnêtrzna,
która w ramach us³ugi za-
pewnia³a lokale tymczaso-
we, odpowiedni¹ iloœæ aut do
przewozu eksmitowanych
osób wraz z dobytkiem, ko-
mornika odpowiedzialnego
za przeprowadzenie czynno-
œci, s³u¿by medyczne oraz
techniczne œrodki do zabez-
pieczenia przejêtych miesz-
kañ.

Będzie kontynuacja

ZGM przygotowuje kolejne
mieszkania socjalne, w³aœnie
przy os³awionego Z³otego
Smoka. - Zwrócimy siê do
miasta o zgodê na przeprowa-
dzenie kolejnych 13 eksmisji -
zapowiada Pawe³ Nowacki.

I ju¿ wiadomo, ¿e program
odzyskiwania zad³u¿enia,
odzyskiwania mieszkañ ko-
munalnych bêdzie prowadzo-
ny w przysz³ym roku. Jak do-
daj¹ w ZGM, bardzo czêsto
mieszkania odzyskiwane po
d³u¿nikach s¹ w z³ym lub bar-
dzo z³ym stanie. Jednak mias-
to nie mo¿e sobie pozwoliæ na
utrzymywanie ludzi, którzy nie
p³ac¹ za swoje mieszkania.

Program eksmisji perma-
nentnych d³u¿ników ma
tak¿e akceptacjê spo³eczn¹ i
jest dobrze oceniany przez
samych mieszkañców.

ROCH

Jeœli nic nie stanie na
przeszkodzie, to siedziba
Uniwersytetu Trzeciego
Wieku doczeka siê wa¿nego
remontu swojej siedziby.
Magistrat, a w jego imieniu
Zak³ad Gospodarki Miesz-
kaniowej chce przeprowa-
dziæ konieczne prace do koñ-
ca tego roku. 

Projekt zak³ada, ¿e budy-
nek przy ul. Jagie³³y 15 zo-
stanie zaizolowany. Izolacji
maj¹ siê doczekaæ funda-
menty od strony podwórka.
Prace maj¹ polegaæ miê-
dzy innymi na: wykonaniu i
zasypaniu wykopu przy od-
krywaniu istniej¹cych fun-
damentów, gruntowaniu

powierzchni œcian funda-
mentowych preparatem
wzmacniaj¹cym, wykona-
niu izolacji pionowej œcian
piwnic od zewn¹trz i za-
gêszczaniu nasypów. Sza-
cunkowa wartoœæ zamówie-
nia wynosi 75.000 z³. I ma-
gistrat oraz ZGM ma
nadziejê, ¿e uda siê te pra-

ce przeprowadziæ do koñca
tego roku. 

To kolejny stary budynek,
który ma szanse doczekaæ
siê niezbêdnego remontu. 

W budynku przy Jagie³³y 15
mieœci siê siedziba Uniwer-
sytetu III Wieku - wybitnie
zas³u¿onej instytucji wspie-
raj¹cej aktywnoœæ seniorów.

Ponadto swoj¹ siedzibê ma
Stowarzyszenie ,,Równi Wo-
bec Prawa’’ œwiadcz¹ce po-
moc prawn¹ osobom w kry-
zysie. Tak¿e w tym budynku
mieœci siê mini hotelik z po-
kojami noclegowymi.

Sam budynek pochodzi z
prze³omu XIX i XX wieku.

ROCH

Eksmitują uchylających się od płacenia
Prawie 30 d³u¿ników uda³o siê wyeksmitowaæ z lokali komunalnych.

Wyremontują siedzibę Uniwersytetu 
Magistrat og³osi³ przetarg na wykonanie robót budowalnych w budynku przy ul. Jagie³³y 15 - siedzibie Uniwersytetu III Wieku. 

Budynek przy ul. Złotego Smoka stanowi największą bazę
lokali o obniżonym standardzie
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Program odzyskiwania mieszkań komunalnych będzie pro-
wadzony w przyszłym roku
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Œredni czas oczekiwania
na kolonoskopiê to oko³o pó³
roku. Szybciej mo¿na j¹ jed-
nak zrobiæ w ramach progra-
mu badañ przesiewowych
raka jelita grubego. Pracow-
nia endoskopowa Wielospe-
cjalistycznego Szpitala Wo-
jewódzkiego w Gorzowie
realizuje program kolejny rok
z rzêdu i w³aœnie zosta³ on
przed³u¿ony na nastêpne
piêæ lat. 

Raz na dziesięć lat

- Rak jelita grubego w po-
cz¹tkowym stadium rozwija
siê bez objawów, ze zmian
³agodnych. W³aœnie ich szu-
kamy w profilaktycznym ba-

daniu i, jeœli to mo¿liwe, od
razu usuwamy. Wykonanie
takiego badania to 10-letnia
gwarancja zdrowia - mówi

lek. Piotr Szulc, kieruj¹cy
szpitaln¹ pracowni¹.

Na badania w ramach pro-
filaktyki raka jelita grubego
mog¹ siê zg³osiæ osoby w
wieku: 50-65 lat oraz m³od-

sze: 40-49 lat, jeœli nowotwór
jelita grubego rozpoznano u
ich rodziców czy rodzeñ-
stwa. Uwaga, z obu grup

wiekowych s¹ wykluczeni
pacjenci, którzy mieli kolono-
skopiê w ci¹gu ostatnich 10
lat.

Badanie, wykonywane za
pomoc¹ kolonoskopu, dla

wiêkszoœci osób jest bezbo-
lesne, co najwy¿ej ma³o kom-
fortowe. - Myœlê jednak, ¿e
gwarancja zdrowia jest tego
warta - mówi doktor Szulc. 

Kolonoskopia trwa oko³o 30
minut i pozwala na wykrycie
zmian b³ony œluzowej jelita
grubego: polipów - gruczola-
ków, czyli nowotworów we
wczesnej fazie rozwoju. Ta-
kie zmiany s¹ potencjalnie
ca³kowicie wyleczalne. 

Coraz więcej chorych

Szpitalna pracownia endo-
skopowa co roku przeprowa-
dza oko³o tysi¹ca badañ.
Niestety, zachorowalnoœæ na
raka jelita grubego systema-

tycznie wzrasta. W Europie
to jeden z najczêœciej wy-
stêpuj¹cych nowotworów
z³oœliwych. W Polsce plasuje
siê na czwartym miejscu w
przypadku mê¿czyzn i pi¹tym
w przypadku kobiet. Tym bar-
dziej warto siê badaæ. 

- Po ustaleniu terminu kolo-
noskopii udzielamy dok³ad-
nej instrukcja przygotowania
do badania. Pacjenci dostaj¹
te¿ darmowy p³yn do oczysz-
czenia jelita przed badaniem
- mówi Aleksandra Cieœlak
z pracowni.

Do końca roku

W ramach profilaktyki no-
wotworowej w gorzowskim

szpitalu mo¿na te¿ skorzys-
taæ z tomografii p³uc. Trzeba
siê jednak œpieszyæ, bo pro-
gram - w ramach Narodowej
Strategii Onkologicznej - ma
byæ realizowany tylko do koñ-
ca grudnia. 

Na tomografiê p³uc bez
skierowania mog¹ zg³osiæ
siê osoby w wieku 55-74 la-
ta, aktywni palacze i osoby,
które pali³y przez wiele lat, a
rzuci³y na³óg nie wiêcej ni¿
15 lat temu. Druga grupa
wiekowa to osoby: 50-74 la-
ta, aktywni i byli palacze, u
których wystêpuje jeden z
wielu czynników ryzyka (lista
na www.szpital.gorzow.pl).
Ka¿dy, kto kwalifikuje siê
do badania, wype³nia
jeszcze anonimow¹ an-
kietê, na podstawie której
lekarz ostatecznie decy-
duje o tomografii. Na ba-
dania czeka siê oko³o
trzech tygodni. - Badanie
pozwala wykryæ ewentual-
ny nowotwór we wczes-
nym stadium - mówi Ole-
ksii Dmytriew, lekarz ra-
diolog ze szpitala. 

WSZW W GORZOWIE

Profilaktyka bez kolejki. Szpital zachęca
Szpital zachêca do korzystania z programów profilaktyki nowotworowej. Takie badania pozwalaj¹ zadbaæ o zdrowie, a przy tym omin¹æ d³ugie
kolejki do specjalistów. 

Lek. Piotr Szulc z pracowni endoskopowej, zachęca do badań przesiewowych. - Rak jelita
grubego w początkowym stadium rozwija się bez objawów, ze zmian łagodnych. Właśnie ich
szukamy podczas kolonoskopii - mówi specjalista. 
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Halina Przewoźna, pielęgniarka koordynująca program
badań w kierunku wykrywania raka płuc, pomaga również
pacjentom wypełnić anonimową ankietę
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r Kolonoskopia: od poniedzia³ku do
pi¹tku, od 12.00 do 14.00, tel. 95
782 77 97 lub osobiœcie w pracowni
endoskopowej (wejœcie od izby
przyjêæ lub przez budynek g³ówny,
poziom -1).
r Tomografia p³uc: od poniedzia³ku
do pi¹tku, od 8.00 do 14.00, tel. 734
821 568. Badanie odbywa siê w
zak³adzie radiologii (budynek B,
piêtro 1.).

Zapisz się na badania

Niestety, zachorowalność na raka
jelita grubego systematycznie
wzrasta. W Europie to jeden z

najczęściej występujących
nowotworów złośliwych

- Pacjentka opuœci³a szpital
nastêpnego dnia po zabiegu.
Jest w doskona³ej formie -
cieszy siê chirurg onkologicz-
ny Pawe³ Piotrowiak, który -
wspólnie z zespo³em - wyko-
na³ pionierski zabieg. Polega³
on na wprowadzeniu na-
rzêdzi i kamery w kilkucenty-
metrowe naciêcie pod pach¹
i precyzyjne usuniêcie guza
piersi bez pozostawiania
blizn. - Metoda laparoskopo-
wa to przysz³oœæ chirurgii on-
kologicznej. Zapewnia pa-

cjentkom komfort krótkiego
pobytu w szpitalu i szybk¹ re-
konwalescencjê. Zabieg nie
pozostawia te¿ blizn, które do
tej pory kojarzy³y siê z opera-
cjami piersi - mówi lekarz.

Rozwój chirurgii laparosko-
powej w Gorzowie odbywa³
siê dotychczas pod nadzo-
rem dr. N. med. Paw³a Pyki.
Teraz zespó³ gorzowskich
chirurgów nowatorskie opera-
cje wykonuje samodzielnie i
ju¿ planuje kolejne operacje. 

WSZW W GORZOWIE

Dwa lata temu zak³ad, kie-
rowany przez dra n. med.
Piotra Zorgê, jako jeden z
oœrodków w Polsce zosta³
zaproszony przez Krajowe
Centrum Ochrony Radiolo-
gicznej do konkursu pro-
muj¹cego jakoœæ badañ po-
zytonowej tomografii emisyj-
nej (konkurs: Kultura
bezpiecznego stosowania
promieniowania jonizuj¹cego
oraz doskonalenie systemu
QA/QC w Pozytonowej To-
mografii Emisyjnej w Polsce). 

Efektem tego konkursu s¹
akredytacje w obu mo¿li-
wych standardach jakoœci.
Pracowa³ na to ca³y zespó³.
Najpierw - pod okiem mi-
êdzynarodowych ekspertów
- dr n. zdr. Aleksandra Su-
piñska specjalista fizyki me-

dycznej, zdobywa³a wiedzê i
umiejêtnoœci, poparte certyfi-
katem, co otworzy³o szpitalo-
wi drzwi do czêœci konkursu
obejmuj¹cej prowadzenie
testów fantomowych. 
Pomyœlne ukoñczenie tes-

tów, wykonanych przez dr
Supiñsk¹ i zespó³ techników
RTG z zak³adu, zaowoco-
wa³o certyfikatem jakoœci dla
skanera PET/CT i izotopu
fluoru F-18, u¿ywanego do
wykonywania badañ. S¹ one

stosowane m.in. w diagno-
styce raka p³uca, ch³oniaka
Hodgkina, raka jelita grube-
go, prze³yku, piersi, czernia-
ków, raka jajnika i wielu in-
nych. 

WSZW W GORZOWIE

Planują już kolejne
operacje
Pierwsz¹ w regionie i jedn¹ z pierwszych w kraju -
endoskopow¹ operacjê usuniêcia guza z piersi,
po³¹czon¹ z usuniêciem wêz³ów ch³onnych
przeprowadzili chirurdzy z Wielo-
specjalistycznego Szpitala Wojewódzkiego w
Gorzowie Wlkp. Zabieg trwa³ 150 minut.

Medycyna nuklearna z certyfikatami
Kliniczny Zak³ad Medycyny Nuklearnej gorzowskiego szpitala spe³nia najwy¿sze standardy jakoœci i
prowadzi badania PET/CT na poziomie europejskim. Potwierdzaj¹ to zdobyte certyfikaty.

Zakład medycyny nuklearnej szpitala miesięcznie wykonuje około 230 badań PET/CT
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- Ania, co ty znów budu-
jesz za miejsce dla senio-
rów?

- Ja nie budujê, tylko poka-
zujê ludziom, co tworzymy w
mieœcie. Wielu ludzi zwyczaj-
nie nie wie, co uchwalamy.
Dlatego te¿ stwierdzi³am, ¿e
warto by³o o tym ludziom
opowiedzieæ. Dostaliœmy do-
finansowanie i  budujemy
dom, który bêdzie dla osób
n i e p e ³ n o s p r a w n y c h ,
doros³ych. Bêdzie tam mog³o
przebywaæ 16 osób
doros³ych - to na tak zwany
pobyt dzienny. A tak¿e
bêdzie miejsce dla czterech
osób, które tam zamiesz-
kaj¹. 
- I gdzie taki dom powsta-
nie?

- Przy ulicy Osadniczej.
Bêdzie to przestronny,
licz¹cy 527 metrów kwadra-
towych nowy budynek, przy-
stosowany dla potrzeb osób
niepe³nosprawnych, ze
stref¹ rekreacyjn¹. 
- W mieœcie jest sporo
podmiotów zajmuj¹cych
siê, przynajmniej w dekla-
racji, pomoc¹ osobom
starszym, seniorom. Co
ciebie zawiod³o do tej gru-
py?

- Niby jest tych ludzi, którzy
wspieraj¹ seniorów, sporo.
Ale tak naprawdê ma³o kto
ich wspiera. Zawsze mi to
przypomina tak¹ anegdotê o
krokodylu. Krokodyl ma du¿¹
paszczê, wszyscy mówi¹, a
jak przychodzi do czego, to
ma³e r¹czki i nikt nic wiêcej
nie robi. Wiem, ¿e to brzmi
doœæ œmiesznie, ale tak to po
prostu wygl¹da. Przy okazji
wyborów obiecujemy tym lu-
dziom ró¿ne rozwi¹zania, a
potem koñcz¹ siê wybory i
tych rozwi¹zañ po prostu nie
ma. My obiecaliœmy im dom,
gdzie bêd¹ mogli siê spoty-
kaæ, gdzie bêd¹ mog³y braæ
udzia³ w ró¿nych aktywno-
œciach stowarzyszenia se-
niorów, kluby seniorów,

gdzie bêd¹ mogli siê spoty-
kaæ, tañczyæ, œpiewaæ, wyko-
nywaæ swoje ró¿ne rzeczy -
teatralnie, manualnie. Senio-
rzy chcieliby nawi¹zywaæ te¿
inne relacje, nawet z naszy-
mi s¹siadami z Niemiec, ale
nie maj¹ miejsca. Miejskie
kluby s¹ przepe³nione, nie
przyjmuj¹  kolejnych osób z
uwagi na to, ¿e po prostu nie
ma miejsca, ¿eby pomieœciæ
kolejn¹ osobê. 
- A przecie¿ Gorzów siê
starzeje.

- Dok³adnie, jesteœmy sta-
rzej¹cym siê miastem i idzie-
my w stronê, ¿e bêdzie tu
mieszkaæ coraz wiêcej senio-
rów. Ale poza opowiadaniem
kolorowych rzeczy nic nie ro-
bimy w kierunku pomocy i
aktywizacji tych ludzi. Nie ro-
bimy ¿adnych usprawnieñ.
- No ale w powszechnym
mniemaniu seniorzy maj¹
sporo miejsca, tañcz¹,
pl¹saj¹, piek¹ kie³baski…

- Tak, pl¹saj¹, piek¹ kie³ba-
ski… Ale czy o to chodzi tak

naprawdê? Ka¿dy z nas po-
strzega miejsce seniorów
w³aœnie tak, dopóki sam nie
jest seniorem. Uwa¿amy, ¿e
owe pl¹sy i kie³baski to
wszystko, co oni chc¹ i cze-
go potrzebuj¹. Ale je¿eli siê
wejdzie trochê g³êbiej w to
œrodowisko i pozna tak na-
prawdê, jak wygl¹da zaple-
cze ¿ycia seniorów, widaæ
natychmiast, ¿e Uniwersytet
Trzeciego Wieku wymaga re-
montu. Szukamy pieniêdzy,
jak go przeprowadziæ. Gdy
pójdziemy na ulicê War-
szawsk¹, Klub Seniora
dzia³a w u¿yczonej przez
Caritas salce przy koœciele.
Ma³e pomieszczenie na
pierwszym piêtrze z krêtymi
schodami. Kolejny Klub Je-
dynka - prze³adowany do
ostatka. A przecie¿ w tych
miejscach dziej¹ siê fanta-
styczne rzeczy. Tyle tylko, ¿e
te miejsca dosz³y ju¿ do
œciany.
- A Gorzowski Tydzieñ
Seniora?

-  To jest kilka dni zabawy.
No i dobrze, ¿e i tyle. Ale
przecie¿ trzeba pamiêtaæ, ¿e
w Gorzowie seniorzy, to 30
procent ca³ej populacji. I je-
den tydzieñ z zabaw¹ i
kie³baskami, to zdecydowa-
nie za ma³o.
- Ty mówisz o wa¿nej rze-
czy, o wsparciu systemo-
wym, którego tak na-
prawdê nie ma. 

- Nie ma. Co nie znaczy, ¿e
nie ma ¿adnych starañ.
Urz¹d Miasta siê stara, s¹
podejmowane ró¿ne
dzia³ania, tylko po prostu nie
mamy na to wszystko wy-
starczaj¹cej puli pieniêdzy.
Chodzi tutaj o bud¿et miasta.
Tak naprawdê tymi celami
zarz¹dza prezydent, je¿eli
my wybieramy prezydenta,
to wybieramy prezydenta,
który ma wizjê na miasto. On
jest wykonawc¹ tego, a my
jesteœmy uchwa³odawc¹,
czyli my g³osujemy nad
uchwa³ami, ale to jest jego
wizja.
- Ania, ale zajmujesz siê
nie tylko seniorami. Ostat-
nio s³ychaæ, ¿e twoje oko
spoczê³o na Ochotniczym
Hufcu Pracy. 

- Tak, temat pojawi³ siê na
jednym z moich dy¿urów.
Zg³osili siê ludzie, którzy
maj¹ potrzebê dzia³ania
w³aœnie hufca. Bo s¹ m³odzi
ludzie, którzy chcieliby siê
kszta³ciæ przez hufiec
w³aœnie. 
- Ale ponoæ hufiec jest.
- Jest, ale  tam siê nic nie

dzieje w tym sensie, ¿e nie
ma szko³y dla tych dzieci,
które chcia³yby pójœæ do huf-
ca. Zreszt¹, zastanówmy siê,
¿e czym siê kojarzy ów hu-
fiec? Przede wszystkim z
wykluczeniem. Z m³odzie¿¹,
która z ró¿nych powodów do
normalnych szkó³ siê nie na-
daje, nie mieœci siê w syste-
mie, ale jak¹œ edukacjê musi
skoñczyæ. I to powinno byæ
takie miejsce. Zmieniæ jed-

nak trzeba du¿o, ³¹cznie z
nazw¹, bo Ochotniczy Hu-
fiec Pracy brzmi okropnie.
- To jak tam jest teraz?
- Patrzê  na wzór zielono-

górski. Tam placówka siê
rozwinê³a. S¹ tam psychiat-
rzy, pedagodzy, osoby, które
zajmuj¹ siê rozwojem tych
dzieci. Tam jest miejsce, dla
tych, którzy nie widz¹ dla
siebie miejsca w tak zwanym
normalnym systemie. Tam
s¹ dzieciaki z dobrych do-
mów, które nie s¹ akcepto-
wane przez œrodowisko, z
depresjami, które potrzebuj¹
troszeczkê innego œwiata
wokó³ siebie, ¿eby zrealizo-
waæ swój cel nauki. Ponadto
maj¹ wsparcie przedsiêbior-
ców, maj¹ praktyki. S¹ pod
opiek¹ specjalistów. 
- I co ty z tym chcesz zro-
biæ?

- Ja chcê odczarowaæ z³e
postrzeganie tego miejsca.
Chcê, ¿eby rodzice zobaczy-
li, ¿e wcale ten hufiec nie jest
to wcale z³e miejsce. Chcê,
aby te dzieciaki z problema-
mi zobaczy³y, ¿e mog³yby
tam znaleŸæ bardzo fajne
miejsce pracy. Jak t³umacz¹
specjalistki z Zielonej Góry -
dzieci, które koñcz¹ hufiec,
rozpoczynaj¹ swoj¹ pracê
zawodow¹, zak³adaj¹
dzia³alnoœæ, zarabiaj¹ dobre
pieni¹dze, s¹ szczêœliwe. 
- Znajduj¹ cel w ¿yciu?
- Tak, znajduj¹. Bo to tak

naprawdê czasami wystar-
czy komuœ tylko dmuchn¹æ w
skrzyd³a, ¿eby ten ktoœ móg³
pójœæ dalej swoj¹ drog¹.
- Dmuchaj ludziom wiêc
w te skrzyd³a. Dziêkujê za
rozmowê.

RENATA OCHWAT

Czasami wystarczy komuś
dmuchnąć w skrzydła
Z Ann¹ Kozak, wiceprzewodnicz¹c¹ Rady Miasta, rozmawia Renata Ochwat

- Chcę odczarować złe postrzeganie tego miejsca - mówi
radna Anna Kozak
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Czy winny jest zatem ustrój?
Czy to wina kapitalizmu, ¿e ce-
ny rosn¹? Oczywiœcie, ¿e nie!
Za inflacjê odpowiada nie kto
inny jak rz¹dz¹cy, bo to od ich
decyzji zale¿y, ile warte s¹ za-
rabiane przez nas pieni¹dze i
jak szybko trac¹ one swoj¹
wartoœæ, czyli si³ê nabywcz¹.
Czy tak by³o zawsze? Niestety
tak, gdy¿ problem rosn¹cych
cen istnieje i towarzyszy ludz-
koœci od wieków.

Drożyzna kiedyś i dziś

Ze wzrostem cen, czyli in-
flacj¹, zmagali siê ju¿ mieszka-
ñcy staro¿ytnej Grecji, Rzymu
czy Chin. Jest to zjawisko, któ-
re nie zna granic ani l¹dowych,
ani czasowych. Mo¿na je od-
szukaæ w dziejach ka¿dej cywi-
lizacji, która do regulowania
transakcji pos³ugiwa³a siê pa-
ñstwowym pieni¹dzem. Jej
przyczyny s¹ dziœ dobrze zna-
ne, ale ta najwa¿niejsza jest
zazwyczaj przemilczana. Dla-
czego przemilczana? Bo tak
jest wygodniej, dla rz¹dz¹cych,
oczywiœcie. Wystarczy przyto-
czyæ pe³n¹ definicjê inflacji i
wszystko staje siê jasne, jak za
dotkniêciem czarodziejskiej
ró¿d¿ki. 

Inflacja to nic innego jak
wzrost cen spowodowany nad-
miern¹ poda¿¹ pieni¹dza. Mó-
wi¹c proœciej, jeœli w danym
kraju towarów i us³ug przybywa
mniej ni¿ przybywa w nim pie-
ni¹dza, to pieni¹dz ten traci
swoj¹ wartoœæ, czyli za ten sam
towar, którego w gospodarce
nie przyby³o, a pieniêdzy
owszem, musimy zap³aciæ
wiêcej. Tak by³o ju¿ w czasach

staro¿ytnych. Jeœli w staro¿yt-
nej Grecji, która pos³ugiwa³a
siê srebrn¹ monet¹ odkryto no-
we z³o¿a srebra, to w konsek-
wencji nastêpowa³ szybki
wzrost jego iloœci w obiegu
gospodarczym, za którym nie
szed³ analogiczny wzrost pro-
dukcji dóbr, przez co pieni¹dz
traci³ na wartoœci. Podobnie
by³o w staro¿ytnym Rzymie,
gdzie powszechnie pos³ugiwa-
no siê srebrnymi i z³otymi mo-
netami. W wyniku podbojów
pojawia³o siê coraz wiêcej
kruszcu, któremu nie towarzy-
szy³ odpowiedni przyrost dóbr,
co równie¿ powodowa³o wzrost
cen. Z tego samego powodu
wysokiej inflacji doœwiadczy³a
w XVI w. Hiszpania, która, przy-
wo¿¹c ogromne iloœci z³ota z
nowo odkrytej Ameryki, spowo-
dowa³a u siebie bezpreceden-
sowy w swej historii wzrost cen. 

W przedstawionych przypad-
kach inflacja by³a spowodowa-
na „klêsk¹ urodzaju” na metale
szlachetne, z których rz¹dz¹cy
bili monety s³u¿¹ce jako pie-
ni¹dze do codziennej wymiany
gospodarczej. Nie trzeba by³o
jednak budowaæ nowych ko-
palni srebra czy przywoziæ
ogromnych iloœci z³ota zza At-
lantyku, by wywo³aæ inflacjê.
Czêsto wystarczy³a reforma
monetarna. To pojêcie wydaje
siê bardziej wspó³czesne ni¿
antyczne, ale to tylko pozory.
Reformy monetarne w
staro¿ytnym Rzymie z I i II w.
n.e. skutecznie niszczy³y za-
ufanie do pieni¹dza i
wywo³ywa³y inflacjê. Polega³y
one najczêœciej, jak ta z cza-
sów cesarza Nerona, na

zmniejszeniu zawartoœci krusz-
cu (srebra i z³ota) w bitych za
czasów jego panowania mone-
tach. 

Reformy monetarne w sta-
ro¿ytnym Rzymie by³y wymu-
szone dok³adnie takimi samymi
przyczynami i problemami, jak
te, które mamy wspó³czeœnie.
Wzrost wydatków cesarstwa
by³ wy¿szy ni¿ przyrost docho-
dów (z podatków czy ³upów
wojennych), a poniewa¿ zobo-
wi¹zania pañstwa trzeba by³o
realizowaæ terminowo, by
unikn¹æ niepokojów spo³ecz-
nych, cesarze bardzo chêtnie
„rozmna¿ali” pieni¹dze, zwiêk-
szaj¹c ich produkcjê z jedno-
czesnym zmniejszeniem w
nich zawartoœci z³ota lub sreb-
ra. Konsekwencj¹ reform mo-
netarnych by³ ogromny wzrost
cen (hiperinflacja) podstawo-
wych produktów oraz niepoko-
je spo³eczne. Wprowadzenie
cen urzêdowych (Edykt Diokle-
cjana o cenach maksymal-
nych) na ponad 1400 produk-
tów i us³ug pod groŸb¹ kary
œmierci na niewiele siê zda³o,
gdy¿ niektórzy wytwórcy ca³ko-
wicie zaprzestali produkcji, po-
niewa¿ cena urzêdowa nie po-
krywa³a kosztów, inni ryzyko-
wali ¿ycie, sprzedaj¹c dro¿ej
ni¿ pañstwowe nakazy. Iœcie
socjalistyczne pomys³y w
postaci urzêdowo regulowa-
nych cen, w wykonaniu rzym-
skiego cesarza Dioklecjana,
okaza³ siê niewypa³em i tylko
przyspieszy³y upadek Cesar-
stwa Zachodniorzymskiego w
476 roku. Cesarstwo Wschod-
niorzymskie przetrwa³o prawie
1000 lat d³u¿ej, miêdzy innymi

z powodu stabilnego pieni¹dza
opartego na wzglêdnie sta³ej
zawartoœci z³ota i srebra, który
chêtnie akceptowa³a tak¿e lud-
noœæ niebêd¹ca pod bezpo-
œrednim wp³ywem Bizancjum.

Złoto stabilizatorem cen

Przypadek Bizancjum nie jest
odosobnionym przyk³adem
œwiadcz¹cym, i¿ z³oto, a
dok³adniej rzecz ujmuj¹c sys-
tem monetarny oparty na stan-
dardzie z³ota, przyczynia siê do
stabilizacji cen w gospodarce.
Jeœli rz¹dz¹cy powstrzymuj¹
swoje zapêdy od pseudore-
form monetarnych, nastawio-
nych jedynie na zmniejszenie
zawartoœci metali szlachetnych
w monetach, a wiêc pieni¹dz
pozostaje stabilny w swej iloœci,
to w przypadku z³ota, którego
poda¿ nawet wspó³czeœnie jest
ograniczona, mo¿e ono trwale
stabilizowaæ ceny. Nowo¿yt-
nym przyk³adem pozostaje An-
glia, która w XVIII i XIX w. do-
œwiadczy³a stabilizacji cen. In-
ne kraje europejskie, które swój
system monetarny tak¿e opar³y
na standardzie z³ota, równie¿
doœwiadczy³y tego dobrodziej-
stwa. Stabilnoœæ cen i kursów
walut wystêpowa³a w Europie
tak d³ugo, jak d³ugo pieni¹dz
papierowy posiada³ pokrycie w
z³ocie. W praktyce oznacza³o
to, ¿e ka¿da iloœæ papierowego
pieni¹dza mog³a byæ, po
sta³ym kurskie, wymieniona na
z³oto. System ten z powodze-
niem funkcjonowa³ do momen-
tu wybuchu I wojny œwiatowej,
kiedy to Anglia i inne kraje za-
anga¿owane w konflikt posta-
nowi³y na potrzeby wydatków

wojennych zerwaæ pokrycie
pieni¹dza papierowego w
z³ocie i drukowaæ banknoty nie-
maj¹ce pokrycia ani w z³ocie,
ani w towarze. Efektem tego
kroku by³a szalej¹ca inflacja we
wszystkich walcz¹cych kra-
jach, które zdecydowa³y siê na
ten krok. Najwy¿sz¹ cenê
zap³aci³a jednak Anglia, której
imperium rozpad³o siê defini-
tywnie w niespe³na pó³ wieku,
czyli znacznie szybciej ni¿
du¿o mniejsze obszarowo i lud-
noœciowo Cesarstwo Zachod-
niorzymskie.

Złoty dolar - ostatni
Mohikanin

Jedynym krajem zaan-
ga¿owanym zbrojnie w I
wojnê œwiatow¹, który po jej
zakoñczeniu utrzyma³ pokrycie
swojej waluty w z³ocie, pozos-
ta³o USA. Jednak era z³otego
dolara, w pe³ni wymienialnego
na z³oto po sta³ym kursie, do-
bieg³a koñca w 1971 r. Wów-
czas to prezydent Richard Ni-
xon, pod ciê¿arem rosn¹cych
wydatków na wojnê w Wietna-
mie, postanowi³ zerwaæ z moc-
no ograniczon¹ i tak jedynie do
banków centralnych, mo¿liwoœ-
ci¹ wymiany dolarów na z³oto.
Od tamtej pory równie¿ dolar
amerykañski podlega nieunik-
nionej inflacji. Jak ka¿da waluta
œwiata, gdy tylko wystêpuje w
nadmiarze, w stosunku do wy-
twarzanych dóbr i us³ug ulega
spadkowi wartoœci.

Kto odpowiada za wartość
pieniądza?

Wartoœæ pieni¹dza, w du¿ym
uproszczeniu, jest pochodn¹

polityki pieniê¿nej prowadzonej
przez bank centralny danego
kraju. W naszym przypadku za
wartoœæ z³otówki odpowiedzial-
ny jest Narodowy Bank Polski
(NBP), a konkretnie Rada Poli-
tyki Pieniê¿nej, która decyduje
o koszcie pieni¹dza, czyli sto-
pach procentowych maj¹cych
swoje odzwierciedlenie, np. w
oprocentowaniu kredytów hipo-
tecznych. Jeœli bank centralny
obni¿a stopy procentowe, to
odsetki od kredytów malej¹ i
coraz wiêcej ludzi staæ na za-
ci¹ganie kredytów i ich sp³atê,
a do gospodarki trafia du¿o no-
wego pieni¹dza, który nie za-
wsze ma pokrycie w towarach i
us³ugach, co powoduje dobrze
nam znany wzrost cen. Jeœli
jednak stopy by³yby zbyt wyso-
kie i ludzi nie bêdzie staæ na za-
ci¹ganie kredytów, to do gos-
podarki zacznie trafiaæ niewy-
starczaj¹ca iloœæ pieni¹dza.
Mo¿na zatem uznaæ, ¿e
kszta³towanie stóp procento-
wych to niekoñcz¹ce siê dosto-
sowywanie iloœci pieni¹dza do
potrzeb gospodarki.

Bank centralny odpowiada za
politykê pieniê¿n¹. Ustalaj¹c
stopy procentowe, wp³ywa na
poda¿ pieni¹dza, czyli jego
iloœæ, a co za tym idzie, na jego
wartoœæ. Ludzie, którzy o tym
decyduj¹, czyli Rada Polityki
Pieniê¿nej z Prezesem NBP,
s¹ wybierani przez parlament,
a wiêc polityków, których wy-
bieramy my, obywatele. Zatem,
tak¹ politykê pieniê¿n¹ mamy,
jakich parlamentarzystów so-
bie wybieramy!

DR ALBIN SKWAREK
Wydzia³ Ekonomiczny AJP

Kiedy ceny przestaną rosnąć?
W nieustannie dro¿ej¹cej rzeczywistoœci wielu z nas œwiadomie lub podœwiadomie zadaje sobie to pytanie. OdpowiedŸ znamy, choæ j¹ wypieramy, bo wiemy, ¿e
nieprêdko ceny przestan¹ rosn¹æ, a ci bardziej œwiadomi wiedz¹, ¿e w gospodarce wolnorynkowej ceny rosn¹ zawsze, czasem szybciej, czasem wolniej, ale rosn¹. 
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Any¿ gwiazdkowaty - to
str¹ki nasion w kszta³cie
gwiazdek z owoców roœliny Il-
licium verum, wiecznie zielo-
nego krzewu pochodz¹cego z
po³udniowo-zachodnich Chin.
Charakteryzuje siê silnym,
wyraŸnym smakiem, który jest
ciep³y, s³odki i pikantny, który
pochodzi od olejku eteryczne-
go - anetolu. Any¿ zawiera
m.in. linalol, flawonoidy, kwas
galusowy, limonen, b³onnik,
cynk, ¿elazo i miedŸ. Jest wy-
korzystywany zarówno kuli-
narnie, jak i leczniczo:

· w przemyœle cukierniczym
(ciasta pieczone i sma¿one,
ciastka, cukierki),

· w przemyœle spirytusowym
aromat do likierów (absynt i
pastis) i wyrobu nalewki
(any¿ówki),

· do miês (pieczonej wiep-
rzowiny, kaczki, kurczaka), do
marynat miêsnych i rybnych, 

· jako dodatek do surówek i
sa³atek owocowych (np. z
gruszk¹), do przetworów
(d¿emów, konfitur),

· do deserów i do napojów
(kompotów, herbaty, gor¹cej
czekolady, grzanego wino,
ponczu).                                                                                                                                                

Str¹ki dodawane s¹ np. do
duszonych potraw (zup, gula-
szu) celem nadania im sma-
ku. Natomiast proszek ze
zmielonego any¿u wchodzi w
sk³ad mielonych przypraw, na-
daje wyj¹tkowy smak kompo-
towi z suszu, piernikom lub
babeczkom. Any¿ dzia³a prze-
ciwdrobnoustrojowo, wspiera
leczenie chorób uk³adu pokar-
mowego, wykazuje w³aœciwo-
œci mlekopêdne w laktacji,
moczopêdne oraz wykrztu-
œne. U kobiet w okresie meno-
pauzy mo¿e ³agodziæ nieko-
rzystne jej objawy. Any¿
mo¿e wywo³ywaæ objawy
alergiczne (katar, kichanie,
pokrzywka, œwi¹d, wysypka
skórna, zaburzenia ¿o³¹dko-
wo-jelitowe, trudnoœci z oddy-
chaniem), równie¿ u osób z
alergi¹ krzy¿ow¹ (na bylicê i
py³ki brzozy). 
Czarnuszka siewna - wy-

stêpuje na obszarach o
ciep³ym klimacie, g³ównie na
terenie Europy, zachodniej
Azji oraz pó³nocnej Afryki. Ku-
linarnie wykorzystywane s¹ jej
czarne nasiona. S¹ one boga-
te w alkaloidy, steroidy (m.in.
stigmasterol, fitosterol, chole-
sterol itd.), flawonoidy (gliko-
zydy kemferolu, kwercetyny),
kwasy t³uszczowe (m.in. lino-
lowy, oleinowy, palmitynowy),
b³onnik, witaminê E oraz
sk³adniki mineralne (wapñ,
cynk, miedŸ, potas, ¿elazo).

Stosowana jest jako przypra-
wa do:

· serów i pieczywa, 
· t³ustych miês, sosów i zup, 
· kiszonej kapusty, ogórków

konserwowych.                                                                                                                     
Wykazuje szerokie

dzia³anie: rozkurczaj¹ce na
miêœnie g³adkie, poprawiaj¹ce
trawienie (¿ó³ciopêdne, wiat-
ropêdne) moczopêdne, prze-
ciwbakteryjne, grzybobójcze,
przeciwrobacze, przeciwbólo-
we, przeciwzapalne, przeciw-
astmatyczne, przeciwwrzodo-
we, wzmagaj¹ce wydzielanie
mleka w czasie laktacji, ale
te¿ reguluj¹ce miesi¹czkê, ob-
ni¿aj¹ce stê¿enie glukozy, lipi-
dów we krwi i ciœnienie têtni-

cze oraz wzmacniaj¹ce od-
pornoœæ. W farmacji stosuje
siê preparaty w formie zmielo-
nych nasion, odwarów, napa-
rów, nalewek (na zmiany skór-
ne, biegunki, zaburzenia ape-
tytu, niestrawnoœci) i olejów.
Dawka lecznicza czarnuszki
to 2-5 g mielonych nasion
spo¿ywanych dwa razy dzien-
nie.
Dereñ jadalny - to roœlina

sadownicza uprawiana w kra-
ju od ponad 200 lat. Jej owoce
mog¹ byæ spo¿ywane na su-
rowo (po przemro¿eniu s¹
mniej cierpkie), suszone i
mro¿one. W smaku, ze
wzglêdu na cierpki smak, po-
dobne s¹ do ¿urawiny lub wi-
œni. Zawieraj¹ cukry, garbniki,
flawonoidy, antocjany, taniny,
zwi¹zki polifenolowe, kwasy
organiczne (jab³kowy, chino-
wy, winowy), pektyny, wita-
minê A, C (a¿ 100-
200mg/100g) i sk³adniki mine-
ralne (cynk, fosfor, mangan,
miedŸ, potas, sód, wapñ i
¿elazo). Czerwone odmiany
derenia s¹ bogate w antocyja-
ny, a w skórce jest ich 4,5-
krotnie wiêcej ni¿ w owocach.
Owoce derenia stosowane s¹
do:

· przetworów (np. marmolad,
d¿emów, konfitur, syropów),

· wina, likierów i nalewki (de-
reniówka), soków, herbat,

Owoce derenia wykazuj¹
dzia³anie przeciwmia¿d¿yco-
we, a zawarte w nich antocy-
jany zwiêkszaj¹ wydzielanie
insuliny, dzia³aj¹ przeciwutle-
niaj¹co i przeciwzapalnie. Na-
tomiast wystêpuj¹cy w owo-
cach derenia kwas elagowy,
dzia³a immunostymuluj¹co,
immunomoduluj¹co, przeciw-
drobnoustrojowo i przeciwno-
wotworowo. Owoce pomagaj¹
w leczeniu dolegliwoœci
¿o³¹dkowych, nerek i dróg
moczowych (dzia³aj¹ mo-
czopêdnie), a ze wzglêdu na
obecnoœæ ¿elaza mog¹ byæ
stosowane w leczeniu anemii.

Dereñ zawiera garbniki i mo¿e
dzia³aæ zapieraj¹co, co jednak
mo¿na wykorzystaæ podczas
zwalczania biegunki.
Gorczyca siewna - to jed-

noroczna roœlina oleiste z ro-
dziny kapustowatych po-
chodz¹ca z Azji i krajów base-
nu Morza Œródziemnego.
Kulinarnie stosuje siê dojrza³e,
wysuszone nasiona. Zawie-
raj¹ one 30% t³uszczu (kwas
erukowy) i 30% bia³ek oraz
b³onnik. Nasiona gorczycy za-
wieraj¹ witaminy (A, C, E,K z
grupy B) oraz sk³adniki mine-
ralne (wapñ, miedŸ, ¿elazo,
magnez, mangan, selen,
cynk). Gorzkawy smak gor-
czycy nadaje synalabina, któ-
ra pod wp³ywem enzymu mi-
rozynazy przechodzi w
zwi¹zek o piek¹cym smaku.
Gorczyca zawiera te¿ sub-
stancje antyod¿ywcze gluko-
zynolany, mo¿e zak³ócaæ
czynnoœæ tarczycy, nadner-
czy, trzustki, w¹troby i nerek
poprzez dzia³anie goitrogen-
ne.

Gorczyca jako nasiona znaj-
duje zastosowanie:

· w produkcji musztardy (po
usuniêciu t³uszczu),

· do wêdlin, marynat, pro-
dukcji konserw warzywnych i
rybnych.                                                                                             

Zmielona gorczyca stosowa-
na jest do t³ustych miês,
kie³bas, zapiekanek, sosów
lub gotowanych ryb. Wspo-
maga leczenie niestrawnoœci,
nie¿ytu ¿o³¹dka i jelit, dzia³a
¿ó³ciotwórczo i ¿ó³ciopêdnie,
niweluje zaparcia i zapobiega
wzdêciom, obni¿a we krwi
stê¿enie cholesterolu i triacy-
logliceroli (dziêki obecnoœci
witaminy PP- niacyny). Wyka-
zuje równie¿ dzia³anie prze-
ciwzapalne, przeciwreuma-
tyczne i poprawia stan
pow³oki skórnej (w³osy, skóra)
dziêki zawartoœci witamin an-
tyoksydacyjnych C i E. Ze
wzglêdu na obni¿anie
stê¿enia glukozy we krwi gor-

czyca powinna byæ rozwa¿nie
spo¿ywane przez osoby z
cukrzyc¹.
Ja³owiec - to krzew z rodzi-

ny cyprysowatych, a jego
owoce (szyszkojagody) za-
wieraj¹ olejek (2%) z terpena-
mi, m.in. pinen, kamfen, limo-
nen i najcenniejszy - terpineol.
Ponadto owoce ja³owca za-
wieraj¹ garbniki, zwi¹zki
¿ywiczne, gorycze, glikozydy
flawonowe, kwasy organicz-
ne, cukry i sole mineralne.
W gastronomii ja³owiec po wy-
suszeniu stosowany jest jako
dodatek: 

· do miês (np. dziczyzny,
wieprzowiny, cielêciny,
wo³owiny, baraniny) i potraw
ciê¿kostrawnych,

· wêdlin, pasztetów, farszów,
sosów, marynat,

· wyrobu d¿inu i nalewki
(ja³owcówki),                                                                                                                                                

Ze wzglêdu na swój sk³ad
ja³owiec wykazuje dzia³anie:

· pobudzaj¹ce trawienie,
· ¿ó³ciopêdne i zwiêkszaj¹ce

wydzielanie soku ¿o³¹dkowe-
go,

· niweluj¹ce wzdêcia,
· moczopêdne, 
· bakteriobójcze i odka¿a-

j¹ce.                                                                                                                                                 
Ja³owiec mo¿e byæ stosowa-

ny podczas zatrzymywania

wody i jonów sodu w organiz-
mie, przy zaburzeniach czyn-
noœci nerek. W  postaci napa-
rów i mazide³ ja³owiec stosuje
siê zewnêtrznie w nerwobó-
lach, goœæcu, zapaleniu ko-
rzonków nerwowych. Bez-
pieczna iloœæ suszonych owo-
ców ja³owca to 2-10 g/dobê.
Kardamon - to przyprawa

pozyskiwana z nasion wielo-
letniej Elettaria cardamomum,
nale¿¹cej do rodziny imbiro-
watych uprawianej w Indiach,
Gwatemali, Tanzanii, Salwa-
dorze, Wietnamie, Laosie,
Kambod¿y i na Sri Lance. Na-
siona maj¹ intensywny za-
pach, zawieraj¹ wêglowoda-
ny, bia³ko, b³onnik i sk³adniki

mineralne (potas, fosfor,
wapñ, magnez, siarkê, ¿elazo,
cynk i bor). 

Kardamon znajduje zastoso-
wanie jako dodatek do:

· wêdlin, dañ z drobiu i owo-
ców morza.

· marynat warzywnych i mar-
molad,

· potraw z ry¿u i wypieków
(pierników), owsianki, naleœni-
ków,

· napojów (soki, kawa, her-
baty smakowe), wódek, likie-
rów,

· sosów i kiszonek, kompo-
tów, herbat, kawy.                                                                                                                  

Kardamon poprawia apetyt,
przyspiesza trawienie, od-
œwie¿a oddech, wykazuje
dzia³anie przeciwskurczowe,
wykrztuœne, moczopêdne, an-
tydepresyjne, antynowotworo-
we, hipotensyjne, odtru-
waj¹ce, przeciwbakteryjne,
przeciwwirusowe oraz prze-
ciwgrzybicze. Nie jest wska-
zany dla  osób z nie¿ytem lub
wrzodami ¿o³¹dka, kobietom
ciê¿arnym lub karmi¹cym.
Kolendra siewna: uprawia-

na w strefie klimatu umiarko-
wanego Azji, Ameryki Pó³noc-
nej, Ameryki Po³udniowej i na
pó³nocnych terenach Afryki.
Kulinarnie stosuje siê dojrza³e,
wysuszone owoce. Zawieraj¹

one 1% olejków eterycznych,
w tym linalol (60-70%), a-pi-
nen, terpinen, geraniol.
Kolendra znajduje zastosowa-
nie jako dodatek do:

· dañ miêsnych, z du¿¹ ilo-
œci¹ kapusty i roœlin str¹czko-
wych, sosów,

· potraw z miêsa i z drobiu,
królika i miêsa mielonego,
przetworów miêsnych, 

· ryb pieczonych, potraw z
warzyw str¹czkowych, ka-
pustnych, korzeniowych, pap-
ryki, ogórków.                                                            

U³atwia trawienie, mo¿e byæ
stosowana w diecie ubogoe-
nergetycznej, poprawia ape-
tyt, uspokaja, dzia³a rozkur-
czowo i ¿ó³ciopêdnie.

Spo¿ywanie nasion kolendry
pomaga obni¿yæ we krwi
stê¿enie cholesterolu.

W farmacji z kolendry wyko-
nuje siê wyci¹gi, które
wp³ywaj¹ ³agodnie rozkur-
czaj¹co na miêœniówkê
g³adk¹ przewodu pokarmo-
wego i moczowego,  przywra-
caj¹ prawid³ow¹ perystaltykê
jelit i pomagaj¹ pozbyæ siê
wzdêæ, poprawiaj¹ przep³yw
¿ó³ci i soku trzustkowego do
dwunastnicy. Olejki z kolen-
dry s¹ stosowane w prepara-
tach do p³ukania jamy ustnej i
gard³a, do leczenia nerwobó-
li, miêœniobóli i bóli reuma-
tycznych. Olejek z kolendry
wtarty w skórê dzia³a roz-
grzewaj¹co, przeciwbólowo,
pobudzaj¹c kr¹¿enie skórne i
oko³ostawowe. Mo¿e byæ te¿
stosowana w leczeniu  der-
matologicznym np. w tr¹dzi-
ku.

Ci¹g dalszy nast¹pi w na-
stêpnym numerze Echa Go-
rzowa.pl

DR HAB. IN¯. ZUZANNA GOLUCH,
PROF. UEW

KATEDRA TECHNOLOGII ¯YWNOŒCI
I ¯YWIENIA

WYDZIA£ IN¯YNIERII PRODUKCJI 
UNIWERSYTET EKONOMICZNY WE

WROC£AWIU

Znaczenie ziół i przypraw 
w żywieniu człowieka (cz. III)
W dzisiejszej czêœci prezentacji roœlin przyprawowych dostarczaj¹cych owoców lub nasion przedstawiê grupê wybranych zió³ i przypraw, które

by³y znane w lecznictwie i ¿ywieniu cz³owieka ju¿ w staro¿ytnoœci - w Egipcie, Indiach, na Bliskim Wschodzie czy w Chinach.

Kardamon Anyż gwiazdkowaty
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Ratunkiem dla polskich
firm by³yby aktywne plany
rz¹du uwzglêdniaj¹ce uru-
chomienie tych sztandaro-
wych wielkich inwestycji, jak
Centralny Port Komunikacyj-
ny, które mog³yby byæ loko-
motywami wywo³uj¹cymi
efekt ko³a zamachowego
gospodarki i wywo³uj¹ce
efekt kooperacji z ma³ymi i
œrednimi firmami. Tylko, ¿e
takiego planu gospodarcze-
go w Polsce obecnie nie ma.
Dobrym dla nas przyk³adem
jest niemiecki gospodarczy
model kooperacji du¿ych z
ma³ymi firmami. Takim wzo-
rem jest Volkswagen i Mer-
cedes, które pe³ni¹ rolê nie-
mieckich kó³ zamachowych
gospodarki. Te firmy jednak
prze¿ywaj¹ kryzys w
zwi¹zku z Zielonym £adem i
odejœciem od silników spali-
nowych diesla na korzyœæ
elektryków. Tych elektryków
nawet Niemcy nie chc¹ ku-
powaæ, dlatego sprzeda¿
spad³a i likwidowanych jest
ju¿ kilka filii Volkswagena.
Niemieckie planowanie nie
przewidzia³o kryzysu bran¿y
samochodowej w Europie. 

Dawniej, przed 1989 rokiem,
Polska w swym modelu gos-
podarczym te¿ mia³a „ko³a za-
machowe”. Tak¹ rolê pe³ni³y
np. w Gorzowie Zak³ady Me-
chaniczne Ursus, Stilon, czy
Silwana. W Poznaniu by³y to
Zak³ady Cegielskiego w innych
regionach Polski by³y to stocz-
nie, huty, kopalnie, dzisiejszy
Orlen i wiele innych du¿ych
fabryk. Te du¿e anga¿owa³y ty-
si¹ce ma³ych firm-kooperan-
tów do produkcji ró¿nych czêœ-
ci do polskiego ci¹gnika czy
statku. Ci drobni kooperanci
dawniej swoje zak³ady mieli
ulokowane po ca³ym kraju, sta-
nowi³y tzw. przemys³ terenowy
i dawa³y zatrudnienie lokalnej
spo³ecznoœci. Zak³ady te, jak
na tamte czasy, by³y tymi „lo-
komotywami” technicznie
dobrze wyposa¿onymi, mia³y
wykszta³conych in¿ynierów i
robotników. Gdyby przetrwa³y
do dzisiaj, to mielibyœmy, po
restrukturyzacji, nowoczesny
model kooperacji gospodar-
czej, dok³adnie jak w Nie-
mczech. 

Taki zaplanowany i skoordy-
nowany model kooperacji gos-
podarczej wielkich z ma³ymi
przedstawiaj¹ w³aœnie nie-
mieckie firmy kooperuj¹ce lata-
mi ze wspomnianym  Volkswa-
genem i Mercedesem, ale
tak¿e m.in. z Boschem czy
Siemensem. Te ma³e i œrednie
firmy za Odr¹ kooperuj¹ te¿
miêdzy sob¹, zaspakajaj¹
wzajemne potrzeby us³ugowe,
œwiadcz¹ us³ugi instytucjom i
mieszkañcom. Polskim ma³ym
i œrednim firmom plan Balcero-
wicza-Sachsa takiej szansy na

rozwiniêcie siê nie da³, bo
zniszczy³ du¿e zak³ady i to te
najlepsze, które pracowa³y ja-
ko te „gospodarcze lokomoty-
wy”. Ten plan by³ wadliwy. W
Polsce jest ponad dwa miliony
ma³ych firm, ale stosownie do
tej iloœci brakuje tych du¿ych,
które ci¹gnê³yby ca³y system
gospodarczy. 

Wielkie korporacje zagra-
niczne tej funkcji „poci¹gowych
lokomotyw” w polskiej gospo-
darce prawie nie spe³niaj¹. A w
Niemczech? 55 procent z po-
nad 45,8 miliona pracowników
w Niemczech pracuje w
ma³ych i œrednich przedsiêbior-
stwach (MŒP). Generuj¹ one
po³owê wartoœci produktu kra-
jowego netto w Niemczech i
oferuj¹ ponad 75 proc. miejsc
szkoleniowych. 96,9 proc. nie-
mieckich eksporterów to
przedsiêbiorstwa nale¿¹ce do
ma³ych i œrednich przedsiê-
biorstw. Do ma³ych i œrednich
zalicza siê 3,1 miliona przed-
siêbiorstw, co stanowi 99,4
proc. wszystkich niemieckich
firm (dane z lipca 2024). Tam
in¿ynierowie i ekonomiœci maj¹
gdzie pracowaæ w swoim za-
wodzie i wykorzystywaæ umie-
jêtnoœci. 80 proc. niemieckiego
sektora MŒP rozwija ekspan-
sjê za granic¹. Mo¿na powie-
dzieæ, ¿e niemiecka gospodar-
ka ma³ymi i œrednimi przedsiê-
biorstwami stoi… ale zaraz
trzeba dodaæ, ¿e dziêki koope-
racji z du¿ymi. Dlatego tam jest
wysoki poziom innowacyjnoœ-
ci, kwitnie racjonalizacja proce-
sów produkcyjnych i us³ugo-
wych, ekonomiœci realizuj¹ siê
w efektywnoœci i ci¹gle zwiêk-
szaj¹ produkcje i ekspansjê
eksportow¹ na coraz to nowe
rynki. To siê nazywa syste-
mowy skoordynowany
spo³eczny model gospodar-
ki Niemiec.

A u nas? A u nas takiego
planu ani modelu gospodar-
czego nie by³o. Zamiast napra-
wiæ zdeformowan¹ gospodar-
kê postsocjalistyczn¹ i przesta-
wiæ na tory spo³ecznej
gospodarki rynkowej, jak w
Niemczech, to t¹ gospodarkê
likwidowano, co lepsze sprze-
dano, a resztê, bo socjalistycz-
ne, zmarnowano. Dzisiaj na-
wet nie ma co naprawiaæ.
Wszystko musimy odbudowaæ
od podstaw, tylko ¿e to ju¿ w
warunkach ogromnej konku-
rencji, która przejê³a polski ry-
nek. Dlaczego Niemcom
uda³o siê po klêsce w II woj-
nie œwiatowej zrealizowaæ
plan odbudowy gospodarki,
wejœæ na œcie¿kê dynamicz-
nego  rozwoju i przej¹æ pol-
ski rynek? Niemcy zaplano-
wa³y i utworzy³y swój model
spo³ecznej skoordynowanej
gospodarki rynkowej, jesz-
cze po II wojnie œwiatowej pla-
nem Ludwika Erharda w 1949

roku. Ka¿dy nastêpny rz¹d
kontynuowa³ rozwój niemiec-
kiej gospodarki po swych po-
przednikach. Plany rozwoju
niemieckiej gospodarki robio-
ne s¹ na wiele lat ponad poli-
tycznymi podzia³ami, a realizo-
wane s¹ w myœl zasady:
„Deutschlad, Deutschlad über
alles”. 
Niemiecki plan Ludwika Er-
harda oparty by³ na piêciu
podstawowych filarach. Ja-
ko pierwszy filar to reforma
pieniê¿na, bankowa i usta-
nowienie Deutsche Mark.
Wprowadzi³ uczciwe zasady
dzia³ania banków i zasadê od-
powiedzialnoœci Bundesbanku
za emisjê i wartoœæ marki oraz
rozwój gospodarczy Niemiec.
Postawi³ na kasy oszczêdnoœ-
ciowe, banki municypalne i
bran¿owe z udzia³em kapita³u
skarbu pañstwa. Dzisiaj Deuts-
che Bundesbank jest
najwa¿niejszym elementem
Banku Europejskiego emi-
tuj¹cego Euro. Drugi filar to
kapita³. Po wymianie
pieni¹dza uruchomi³ zasadê
oszczêdzania, bez którego
Niemcy dobrobytu by nie
osi¹gnêli.  Plan Marshalla
(1948) dawa³ symboliczne pie-
ni¹dze w stosunku do potrzeb
niemieckiej gospodarki i by³ tyl-
ko pomocniczym w planie Er-
harda. Odbudowano zniszczo-
ny i wybudowano konkurencyj-
ny przemys³. Postawiono na
ma³e i œrednie przedsiêbior-
stwa, które zaczê³y koopero-
waæ z ,,lokomotywami”
ci¹gn¹cymi ca³¹ gospodarkê.
Dzisiaj dodatkowo wymyœlili
Euro powoduj¹ce przep³yw
pieni¹dza ze s³abszych gospo-
darek do silniejszej czyni¹c

Niemcy potentatem finanso-
wym. 
Kolejnym filarem reformy
Erharda by³ rozwój nowo-
czesnego i proeksportowe-
go przemys³u. Niemiecka
gospodarka nie by³a tak znisz-
czona jak gospodarka Polski i
³atwiej by³o planowaæ jej odbu-
dowê. Wystarczy³o 15 lat aby
produkcja na eksport wzros³a
wielokrotnie, a ludziom ¿y³o siê
coraz lepiej. Czwarty filar re-
formy to odbudowa sieci
handlu zagranicznego i we-
wnêtrznego. Postawi³ na nie-
miecki handel wewnêtrzny i
zagraniczny. Dzisiaj na tej ba-
zie handlowej rozwiniêto eko-
nomiê globaln¹, utworzono
niemieck¹ sieæ hipermarketów
i sieæ filii w œwiecie jako Ÿród³o
dop³ywu zewnêtrznego pie-
ni¹dza do niemieckiej gospo-
darki. Dziêki temu modelowi
gospodarki Niemcy maj¹ nad-
wy¿kê bud¿etow¹ i nadwy¿kê
w handlu zagranicznym.
Pi¹tym filarem reformy by³a
edukacja i myœl naukowo-
techniczn¹. 

Te wszystkie filary reformy
rz¹d niemiecki powi¹za³ „Za-
sad¹ spo³ecznej skoordyno-
wanej gospodarki wolnoryn-
kowej”, która obowi¹zuje do
dzisiaj. Niemcy tej koordynacji
zaufali, a gospodarka ruszy³a
„z kopyta”.  Ten model gospo-
darki to dzisiaj majstersztyk
niemieckiej ekonomii. A w Pol-
sce? Najpierw nale¿a³o w pla-
nach uj¹æ naprawê stanu gos-
podarki po pierwszej wojnie
œwiatowej, kiedy to Polska by³a
bardzo zniszczona i rozkra-
dziona. Proces naprawy w bar-
dzo trudnych warunkach ze-
wnêtrznych i wewnêtrznych

zaczêto od planu reformy
pieniê¿nej i bankowej prof.
W³adys³awa Grabskiego. Po
tej reformie do dzisiaj mamy
m.in. Narodowy Bank Polski i
polsk¹ z³otówkê. Nastêpnie
opracowano wielki plan Eu-
geniusza Kwiatkowskiego
odbudowy polskiego prze-
mys³u z sieci¹ kolejow¹ i dro-
gow¹ w³¹cznie. Z realizacji te-
go planu pozosta³ Polakom
najwiêkszy na Ba³tyku port w
Gdyni, wiele nowoczesnych
ga³êzi przemys³u oraz Central-
ny Okrêg Przemys³owy. Kolej-
ne zniszczenie przynios³a in-
wazja Niemiec na Polskê w II
wojnie œwiatowej. W czasie
kiedy Erhard od 1949 roku
wprowadza³ plan odbudowy
Niemiec, przy wsparciu planu
Marshalla, w Polsce realizowa-
no kolejne socjalistyczne plany
piêcioletnie odbudowy gospo-
darki. Mimo tej wadliwoœci eko-
nomii socjalizmu i komunis-
tycznej ideologii Polacy odbu-
dowali zniszczon¹ Polskê,
„wskrzesili” z popio³ów War-
szawê i uruchomili wiele sekto-
rów gospodarki na poziomie
czo³owych pañstw œwiata. Jed-
nak wadliwa ekonomia socja-
lizmu i socjalistyczne
zarz¹dzanie napotka³o na po-
wa¿ne bariery rozwoju. 

Po zwyciêstwie Solidarnoœci,
od 1990 roku obowi¹zuje refor-
ma gospodarki wed³ug planu
Balcerowicza-Sachsa i pod ku-
ratel¹ amerykañskiego finan-
sisty George Sorosa. Zamiast
tê gospodarkê naprawiaæ i mo-
dernizowaæ zaczêto j¹ likwido-
waæ, sprzedawaæ co lepsze
³¹cznie z bankami i zad³u¿aæ
ponad bezpieczeñstwo ekono-
miczne. Polsk¹ gospodarkê
opanowuj¹ zachodnie korpora-
cje, a prof. Witold Kie¿un na-
zywa to wszystko patologi¹
transformacji. Ten plan do koñ-
ca nie wypali³… W tej sytuacji
Polska na gwa³t potrzebowa³a
nowego planu rozwoju. 

W 2016 roku pojawi³ siê Plan
Mateusza Morawieckiego,
który mia³ naprawiæ model
polskiej gospodarki po re-
formie ustrojowej 1990 roku.
Morawiecki zbudowa³ plan
na piêciu filarach, podob-
nych jak ten Erharda. Na-
zwa³ je trochê inaczej: rein-
dustrializacja, rozwój inno-
wacyjnoœci firm, kapita³ na
rozwój, ekspansja zagra-
niczna, rozwój spo³eczny i
terytorialny. 2/3 krajowego
eksportu by³o udzia³em firm
zagranicznych, a to nie dawa³o
trwa³ego bezpieczeñstwa Pol-
sce, bo przy byle kryzysie te
zachodnie filie mog³y siê wyco-
fywaæ z Polski. Rz¹d postano-
wi³ wiêc zwiêkszyæ udzia³ pol-
skiego kapita³u w gospodarce i
odbudowaæ krajowe ga³êzie
gospodarki tak by sta³y siê „lo-
komotywami” polskiego rozwo-

ju. Podstaw¹ polskiej gospo-
darki mia³a byæ innowacyjnoœæ
firm. Dowiedzieliœmy siê, ¿e
kapita³ ma narodowoœæ i ¿e
trzeba postawiæ na promowa-
nie przedsiêbiorstw polskich.
Kapita³ dla rozwoju mia³ siê
opieraæ na sk³onnoœci do
oszczêdzania i zabezpiecze-
niu lepszego ¿ycia Polaków w
najbli¿szej przysz³oœci. Plan
Mateusza Morawieckiego
przewidywa³ repolonizacjê
banków, które powinny wspie-
raæ polski rozwój, oraz uszczel-
nienie systemu podatkowego i
zamkniêcie œluz wyp³ywu mi-
liardów poza Polskê. Rz¹d
przej¹³ kontrolê nad PKO BP i
wzmocni³ polski bank rozwoju
BGK oraz Bank Pocztowy i
PZU. Morawiecki zna³ teoriê
pieni¹dza i rozumia³ korzyœci z
posiadania kontroli nad emisj¹
z³otówki z w³asnych banków. 
Ekspansja zagraniczna
by³a czwartym filarem  Pla-
nu Morawieckiego. Eksporto-
wy dop³yw pieni¹dza, inwesty-
cje zagraniczne, fuzje i przej-
êcia to by³a metody
pomna¿ania rodzimego kapi-
ta³u. Rzeczywiœcie, wtedy eks-
port z polski bi³ wszelkie rekor-
dy, a bilans pieniê¿ny Polski
by³ dodatni. Rozwój spo³ecz-
ny i regionalny uwzglêdnia³
w³¹czenie ma³ych miast i ob-
szarów wiejskich do procesów
rozwojowych sukcesywnie lik-
widuj¹c zapóŸnienia po tzw.
transformacji Balcerowicza-
Sachsa. Przygotowano wtedy
te¿ „Pakt dla obszarów wiej-
skich”. Polskie produkty rolno-
spo¿ywcze podbija³y rynki nie
tylko europejskie. Powodzenie
planu zale¿a³o jednak od
prze³amania blokad traktato-
wych UE i barier ze strony Nie-
miec, oraz proniemieckiego
lobby w Polsce. Plan Mora-
wieckiego by³ szans¹ dla Pol-
ski, i dlatego nale¿a³oby go za-
ktualizowaæ i w nowych warun-
kach realizowaæ. Polska
potrzebuje ci¹g³oœci i konty-
nuacji w polityce rozwoju gos-
podarczego. Jak widzimy,
dobre plany s¹ kierunkowska-
zem przemian i rozwoju, s¹
te¿ czynnikiem dyscypli-
nuj¹cym poczynania rz¹du.
Wynika z tego, ¿e planowanie
gospodarcze i spo³eczne jest
konieczne…

Mija rok dzia³alnoœci rz¹du
premiera Donalda Tuska,
Polska wchodzi w nowy etap
rozwoju, w trudnych warun-
kach Zielonego £adu, a tu jak
dot¹d ¿adnego konkretnego
planu rz¹d nie og³osi³. Jest
oczekiwanie spo³eczeñstwa i
przedsiêbiorców, ¿e z nasta-
niem Nowego Roku przedsta-
wiony bêdzie plan rz¹dowej
aktywnoœci gospodarczej na
rzecz rozwój Polski. Jest to ko-
nieczne…

AUGUSTYN WIERNICKI

Polsce potrzebne są gospodarcze ,,lokomotywy’’
Przedsiêbiorcy oczekuj¹ jasnego i ambitnego planu rozwoju gospodarczego Polski. W obecnych planach nie przewidziano, ¿e trudnoœci gospodarcze
w strefie euro spowoduj¹ spadek zamówieñ dla naszych przedsiêbiorstw, szczególnie na rynku niemieckim, który coraz bardziej ogarnia stagnacja. 

Augustyn Wiernicki, absolwent Akademii Rolniczej i
Akademii Ekonomicznej w Poznaniu, od 1982 przedsię-
biorca i właściciel znanej firmy w Gorzowie Wlkp., były
radny, doradca wojewody w latach 2000-2001, społecznik,
od 1992 r. prezes i założyciel Stowarzyszenia Pomocy
Bliźniemu im. Brata Krystyna. Prezes  Zespołu
Koordynacyjnego Związków i Stowarzyszeń Dzieci Wojny
w Polsce (z siedzibą w Gorzowie Wlkp.). Członek Zespołu
Organizacyjnego Narodowego Kongresu Trzeźwości.
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- Zarz¹dzana przez pana
spó³ka, która odpowiada
za czystoœæ i przejez-
dnoœæ dróg w mieœcie jest
ju¿ przygotowana do
zbli¿aj¹cego siê sezonu
zimowego?

- Tak, jesteœmy w pe³nej
gotowoœci. Od 15 paŸdzierni-
ka do 15 kwietnia mamy
pe³n¹ gotowoœæ zimow¹. Ma-
my przygotowany sprzêt,
pracownicy s¹ zadyspono-
wani na grafikach. Dodatko-
wo nasze magazyny
wype³nione s¹ œrodkami
chemicznymi oraz mamy za-
kontraktowan¹ sól, jeœli
by³oby zwiêkszone zapotrze-
bowanie w okresie zimo-
wym. 
- Ile osób bêdzie praco-
wa³o przy zwalczaniu œli-
skoœci i odœnie¿aniu ulic?

- Dziś jest to 110 osób. 
- Co obejmuje plan zimo-
wego utrzymania dróg?

- Do utrzymania mamy 316
kilometrów dróg w podziale
na cztery standardy utrzy-
mania. Ka¿dy standard ma
okreœlony czas, gdzie reali-
zacja us³ugi musi byæ wyko-
nana. Czêœæ ulic jest utrzy-
mywana w standardzie wy-
sokim. Nale¿¹ do nich ulice
o dużym znaczeniu i dla
tranzytu i komunikacji miej-
skiej. Drugi standard obej-
muje drogi  g³ówne osiedlo-
we,  trzeci - wewnêtrzne dro-
gi osiedlowe, które s¹ we
w³adaniu miasta, a czwarty
to drogi co do zasady grun-

towe. Nie utrzymujemy ulic,
za które odpowiadaj¹
spó³dzielnie mieszkaniowe,
czy wspólnoty.
- Które drogi w mieœcie
s¹ zatem priorytetowe, je-
œli chodzi o odœnie¿anie?

- Drogi, które s¹ objête
standardem pierwszym
zwyk³ym i podwy¿szonym.
To s¹ g³ównie ulice o du¿ym
znaczeniu komunikacyjnym
dla Gorzowa. Dla zobrazo-
wania - nale¿¹ do nich  uli-
ce dwujezdniowe przy czym
czêœæ tych ulic jest w pierw-
szym standardzie pod-
wy¿szonym, a pozosta³a
czêœæ to standard pierw-

szy zwyk³y. Na tych uli-
cach jesteœmy tak¿e zobli-
gowani do dzia³añ zapo-
biegaj¹cych. 
- Co to oznacza?
- Przygotowanie tych dróg

do ewentualnego wyst¹pienia
intensywnych opadów œnie-
gu, marzn¹cego deszczu lub
te¿ go³oledzi. Po otrzymaniu
stosowanego ostrze¿enia z
IMGW niezw³ocznie przy-
stêpujemy do dzia³añ. Na te
drogi wyje¿d¿amy zanim da-
ne zjawisko atmosferyczne
nast¹pi.
- Jakie œrodki chemiczne
wykorzystujecie przy od-
œnie¿aniu?

- Tradycyjna sól drogowa.
Dodatkowo s¹ to tak¿e
chlorki wapnia i magnezu
oraz substancja, która
uszorstnia nawierzchniê,
czyli tradycyjny piach lub
drobne kruszywo. Zastoso-
wanie tych œrodków zale¿y
od panuj¹cych warunków
atmosferycznych i wynika ze
stosownego rozporz¹dze-
nia, które okreœla kiedy i w
jakich warunkach atmosfe-
rycznych dany œrodek
chemiczny ma zastosowa-
nie. 
- W jakich sytuacjach
maj¹ zastosowanie chlor-
ki?

- Chlorek wapnia i magne-
zu dodaje siê do soli drogo-
wej po to, aby poni¿ej minus
siedmiu stopni sól drogowa
po prostu dzia³a³a. 
- Na jakiej podstawie
ustalacie ich zapotrzebo-
wanie?

- Przede wszystkim na
podstawie doœwiadczeñ z lat
ubieg³ych przyjmuj¹c pewne
rezerwy. 
- Jakim sprzêtem dyspo-
nuje spó³ka?

- Tabor s³u¿¹cy zasadniczo
do zimowego utrzymania
dróg stanowi 12 p³ugopias-
karek oraz dwa ci¹gniki rolni-
cze.
- Na jakie najwiêksze
trudnoœci natrafiaj¹ pra-
cownicy spó³ki podczas
wykonywania swoich
czynnoœci?

- Nasze dzia³ania maj¹ na
celu zminimalizowanie skut-
ków zjawisk atmosferycz-
nych. Na w¹skich uliczkach
prace utrudniaj¹ nam pojaz-
dy, które s¹ zaparkowane w
miejscach niedozwolonych.
Ponadto w sytuacjach, gdy
nasze prace prowadzimy w
godzinach szczytu, gdzie
natê¿enie ruchu jest du¿e,
piaskarka napotyka na spore
utrudnienia, które uniemo¿li-
wiaj¹ sprawne przeprowa-
dzenie dzia³añ. Operatorzy
piaskarek zg³aszaj¹, ¿e kie-
rowcy nie umo¿liwiaj¹ nam
realizacji us³ugi, a nawet za-
je¿d¿aj¹ drogê. Dlatego
zwracam siê z proœb¹ do

wszystkich zmotoryzowa-
nych, je¿eli widzicie pias-
karkê, to przepuœcie j¹. Za
piaskark¹ na pewno bêdzie
jecha³o siê zdecydowanie
³atwiej. 
- Praktycznie ka¿dego ro-
ku s³yszy siê od kierow-
ców, ¿e zima zaskoczy³a
drogowców. Jak reaguje-
cie na tego typu komenta-
rze?

- W naszej ocenie takie ko-
mentarze s¹ krzywdz¹ce,
poniewa¿ zima nie zaskaku-
je drogowców. My tak na-
prawdê zajmujemy siê tym,
¿eby skutki zjawisk atmosfe-
rycznych by³y dla kierowców,
jak najmniej uci¹¿liwe. Ulice
mamy podzielone na kilka
standardów i czas reakcji na
tych ulicach jest ró¿ny. Po-
jazdy mamy po przegl¹dach
i uzbrojone. Dysponujemy
odpowiednim zasobem
sprzêtowym, stanem maga-
zynowym œrodków, wiêc jes-
teœmy przygotowani  na
zimê. Tak naprawdê nasze
przygotowania rozpoczynaj¹
siê w momencie zakoñcze-
nia sezonu zimowego w mar-
cu. Trudno mówiæ, ¿e do tej
zimy nie jesteœmy przygoto-
wani. Akcja zima to jest wal-
ka ze zmieniaj¹cymi siê wa-
runkami atmosferycznymi,
wiêc potrzebujemy te¿ cza-
su, ¿eby tê us³ugê zrealizo-
waæ. Nie jesteœmy w stanie
byæ jednoczeœnie w ka¿dym
miejscu i o ka¿dej porze. 
- Dziêkujê za rozmowê. 

Za piaskarką jedzie się łatwiej
Z Arturem Pankowskim, prezesem zarz¹du INNEKO RCS Sp. z o.o., rozmawia Dorota Waldmann

- Nasze przygotowania do zimy rozpoczynają się z chwilą zakończenia poprzedniego sezonu
zimowego - mówi prezes Artur Pankowski
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Tylko na pocz¹tku paŸdzier-
nika w ró¿nych czêœciach
Gorzowa dosz³o do serii pod-
paleñ pojemników na odpa-
dy. Pali³o siê tak¿e sk³adowa-
ne drewno oraz samochód. 

Dziêki skutecznej pracy ope-
racyjnej policjantów szybko
uda³o siê zatrzymaæ piromana.

- Niespe³na doby potrzebo-
wali funkcjonariusze, aby do-
trzeæ do 27-latka. Mê¿czyz-

na wstêpnie przyzna³ siê do
serii podpaleñ. Zatrzymany
by³ ju¿ karany za podobne
zdarzenia w 2021 roku i zos-
ta³ tymczasowo aresztowany
- przekaza³a m³odszy aspi-
rant Agnieszka Wiœniews-
ka z Komendy Miejskiej  Po-
licji w Gorzowie. 

Bezmyœlnoœæ 27-latka mog³a
doprowadziæ do powa¿nych w
skutkach nastêpstw podpaleñ.

Na szczêœcie dziêki szybkiej akcji
stra¿aków po¿ar nie rozprzest-
rzeni³ siê, a straty materialne oce-
niono na kilka tysiêcy z³otych.

- W wyniku zdarzeñ do-
szczêtnie sp³onê³o osiem po-
jemników o pojemnoœci 1100
litrów ka¿dy, których ³¹czna
wartoœæ wynosi oko³o siedmiu
tysiêcy z³otych – mówi Monika
Piaskowska, dyrektor Działu
Marketingu w INNEKO.

Nieodpowiedzialne  zachowa-
nie m³odego mê¿czyzny
mog³o doprowadziæ do po-
wa¿nych konsekwencji.  Ogieñ
rozprzestrzenia siê bardzo
szybko. Pal¹ce siê œmietniki,
znajduj¹ce siê w pobli¿u bu-
dynków mieszkalnych, stwa-
rzaj¹ realne zagro¿enie
po¿arem mieszkañ, a co naj-
wa¿niejsze nara¿one jest zdro-
wie i ¿ycie mieszkañców. 

W pobli¿u altan œmietniko-
wych czêsto stoj¹ te¿ zapar-
kowane auta. W przypadku
po¿aru generuje to nie tylko
olbrzymie straty materialne,
ale przede wszystkim du¿e
zagro¿enie dla œrodowiska
naturalnego. 

Po¿ar uwalnia do atmosfe-
ry ogromne iloœci szkodli-
wych, niebezpiecznych dla
zdrowia  substancji, w tym

metale ciê¿kie, które mog¹
uszkadzaæ uk³ad nerwowy,
krwionoœny i oddechowy.

Je¿eli zauwa¿ymy dziwnie
zachowuj¹c¹ siê osobê, nie
b¹dŸmy obojêtni, reagujmy!
Wystarczy zadzwoniæ pod
numer alarmowy 112 i poin-
formowaæ o potencjalnym
zagro¿eniu, a w³aœciwe
s³u¿by zajm¹ siê spraw¹. 

DW

Bezmyślne zachowanie zagrażające mieszkańcom
W ostatnim czasie na terenie miasta dosz³o do kilku niebezpiecznych zdarzeñ zagra¿aj¹cych zdrowiu, a nawet ¿yciu mieszkañców oraz negatywnie
wp³ywaj¹cych na œrodowisko naturalne. 

Ogień w takich miejscach rozprzestrzenia się bardzo szybko
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- W nied³ugim czasie po-
winniœmy poznaæ wyniki
audytu licencyjnego. Czy
pana zdaniem Stal Gorzów
dostanie licencjê na przy-
sz³oroczne starty w PGE
Ekstralidze?

- Rozmawiamy przed osta-
tecznym terminem sp³aty
wszelkich zad³u¿eñ wobec
podmiotów, w tym zawodni-
ków, co mo¿e otworzyæ
bramkê do starania siê o
otrzymanie licencji. Z infor-
macji posiadanych przeze
mnie pod koniec paŸdzierni-
ka wynika³o, ¿e powinniœmy
z optymizmem spogl¹daæ na
dalsze dzia³ania klubu.
Zad³u¿enie w tym zakresie
mia³o zostaæ sp³acone do koñ-
ca ubieg³ego miesi¹ca i
mam nadziejê, ¿e w procesie
licencyjnym obecne w³adze
klubu spe³ni¹ wszystkie inne
stawiane regulaminem wy-
magania, ¿eby organ przy-
znaj¹cy potem licencjê nie
mia³ podstaw jej nie przy-
znaæ. 
- Do obecnej sytuacji w
Stali jeszcze powrócimy,
ale na razie porozmawiaj-
my o sporcie. Za nami ko-
lejny ligowy sezon w pol-
skiej PGE Ekstralidze. Jak
oceni pan tegoroczn¹ ry-
walizacjê o medale?

- Nie by³ to jakiœ wyj¹tkowy
sezon, nie pozostanie on chy-
ba zbyt d³ugo w naszej pamiê-
ci, aczkolwiek by³o kilka histo-
rycznych chwil. Zacznê od te-
go, ¿e g³ówni faworyci do
zdobycia mistrzowskiego ty-
tu³u nie mieli wiêkszych pro-
blemów z tym. Mowa oczywi-
œcie o Motorze Lublin.
- Wejdê w s³owo, ale nie-
którzy ¿artuj¹, ¿e to nie
Motor zdoby³ mistrzostwo
a polski podatnik.

- Fakty s¹ takie, ¿e lublinia-
nie dysponuj¹ sporymi œrod-
kami finansowymi pozyska-
nymi od spó³ek Skarbu Pañ-
stwa, ale ja jednak
doceni³bym wk³adan¹ tam
pracê. Same pieni¹dze nie
pojad¹. Trener Maciej Kucia-
pa nie jest mo¿e postaci¹
medialn¹, lecz to co robi na-
prawdê zas³uguje na szacu-
nek. Oczywiœcie, on nie nau-
czy lepiej jeŸdziæ Bartka
Zmarzlika, Fredrika Lindgre-
na czy Jacka Holdera, ale
proszê zwróciæ uwagê, ilu na
przestrzeni ostatnich lat
,,niechcianych’’ zawodników
w innych klubach trafi³o do
Lublina i odzyska³o tam daw-
ny blask. Fajnie tam siê roz-
wijaj¹ te¿ juniorzy, choæ
przychodz¹ równie¿ z innych
klubów. Wiem, jak to wszyst-
ko tam wygl¹da od kuchni,
bo mam dobry kontakt z
tamtejszym œrodowiskiem.
Warto braæ z Motoru
przyk³ad, a nie tylko ich kry-
tykowaæ.

- Powróæmy do innych
historycznych chwil w mi-
nionym sezonie.

- Najbardziej zasmuci³
mnie spadek Unii Leszno,
któr¹ bardzo szanujê i
uwa¿am, ¿e jest to dru¿yna
zawsze wnosz¹ca pozy-
tywn¹ energiê do rywalizacji.
Gratulacje nale¿¹ siê za to
ekipie z Grudzi¹dza za
pierwszy awans do play-off.
W nagrodê Robert Koœcie-
cha zosta³ trenerem roku.
Taki by³ wybór kibiców, choæ
ja bym postawi³ w tym miej-
scu du¿y znak zapytania.
Mieliœmy te¿ obustronny wal-
kower, co nie przynios³o
splendoru nie tylko ukara-
nym klubom, ale przede
wszystkim ca³ej lidze. To by³
b³¹d, choæ kwesti¹ czasu
by³o, ¿e do takiej sytuacji
kiedyœ dojdzie.
- Dlaczego? 
- Zawodnicy startuj¹cy w

Polsce zostali rozpieszczeni
i badali granicê, do której
mog¹ dojœæ w swoich utyski-
waniach na jakoœæ torów. W
innych krajach siedz¹ cicho i
je¿d¿¹, u nas czêsto narze-
kaj¹. W Gorzowie by³y trud-
ne warunki torowe, zawodni-
cy zaczêli wiêc tradycyjnie
krêciæ nosem i w³adze ligi to
wykorzysta³y, ¿eby utrzeæ im
tego nosa. Mówiê, ¿e w³adze
ligi, bo przecie¿ nie jest tajem-
nic¹, i¿ sêdzia konsultowa³
swoje decyzje z przedstawi-
cielami Speedway Ekstraligi.
Kiedyœ nie by³oby to do pomy-
œlenia. Szkoda tylko, ¿e do tej
sytuacji dosz³o w Gorzowie z
udzia³em Stali. Reperkusje
tamtego zdarzenia s¹ widocz-
ne do chwili obecnej.
- Stal Gorzów zakoñczy³a
rozgrywki na czwartej po-
zycji, czyli w górnej
po³ówce tabeli, ale aspira-
cje siêga³y chyba medalu.
Jaka jest pañska ocena
wystêpu gorzowian w mi-
nionym sezonie?

- Dla mnie to czwarte
miejsce jest rozczarowa-
niem. Potencja³ zespo³u by³
du¿o wiêkszy ni¿ osi¹gniêty
wynik. Nie ukrywam, ¿e wi-
dzia³em stalowców w finale
ligi. Niestety, nie wszystko
potoczy³o siê jakbyœmy tego
chcieli. Wiele czynników
z³o¿y³o siê na to, walkower
by³ jednym z nich.
- Przed faz¹ play-off nie
brakowa³o stwierdzeñ, ¿e
Stal wybra³a sobie rywala
nie tylko na
æwieræfina³ow¹ fazê, ale
potem jeszcze ,,wprowa-
dzi³a’’ torunian do czwórki,
by na koñcu przegraæ z ni-
mi walkê o medal. Zwyk³e
plotki?

- Kibice maj¹ prawo speku-
lowaæ na ka¿dy temat i bu-
dowaæ ró¿ne teorie. Nato-
miast ja mam w¹tpliwoœci,
czy zawodnicy wybierali so-
bie rywala. Ka¿dy jedzie o
swoje, ka¿dy w ka¿dym bie-
gu walczy na tyle, na ile po-
trafi i mo¿e. ¯u¿lowcy raczej
nie myœl¹ kategoriami, ¿e
tam coœ odpuœcimy, ¿eby
wszed³ ten zespó³, bo wy-
godniej z nimi siê walczy.
Nie wierzê w takie rozwi¹za-
nia pozasportowe.
- Gorzowianie przegrali
kilka spotkañ, w których
na pocz¹tku wysoko pro-
wadzili. Jak na kandydata
walcz¹cego o awans do fi-
na³u by³o to zastana-
wiaj¹ce. Sk¹d bra³y siê te
kryzysy w drugich
czêœciach meczów?

- Trudno tak jednoznacznie
odpowiedzieæ. Po niektórych
spotkaniach pojawi³y siê ko-
mentarze, ¿e zawodnicy w
ten sposób wybierali sobie
rywala na fazê play off, ale ja
siê z tym nie zgodzê. Zu-
pe³nie inaczej ogl¹da siê i
analizuje mecze z trybun, a
zupe³nie inaczej wygl¹da to
od œrodka. Wiem, bo sam
wiele lat jeŸdzi³em, teraz ki-

bicujê z trybun, ale wiem, co
czuj¹ zawodnicy. Oni nie
myœl¹ naszymi kategoriami,
a jedynie skupiaj¹ siê, ¿eby
w ka¿dym kolejnym wyœcigu
pojechaæ jak najlepiej. Pamiê-
tajmy te¿, ¿e oni jad¹ o swo-
je pieni¹dze, o swoj¹ po-
zycjê w zespole, o swoj¹
równie¿ pozycjê w
przysz³oœci. 
- Nadal nie rozumiem, po-
dobnie jak wiêkszoœæ kibi-
ców, ¿e mo¿na przegraæ
kilka meczów wyraŸnie
prowadz¹c w pocz¹tkowej
fazie? By³y te¿ takie ledwo
wygrane, pomimo wyso-
kiego prowadzenia.

- Jak wspomnia³em, nie ma
jednoznacznej odpowiedzi
na to pytanie, zw³aszcza ¿e
takie mecze przytrafia³y im
siê na swoim torze, ale rów-
nie¿ na wyjazdach. Mogê je-
dynie przypuszczaæ, i¿ pro-
blem - przynajmniej w domu
- tkwi³ w tym, ¿e przygoto-
wuj¹c nawierzchniê toru w
Gorzowie zawsze mamy lek-
ko przyczepn¹ i na takiej na-
si zawodnicy czuj¹ siê najle-
piej. W trakcie meczów na-
wierzchnia ju¿ siê nie
odsypuje jak na innych to-
rach, lecz wyœlizguje i tor
staje siê twardszy. I poja-
wiaj¹ siê k³opoty, rywale po
pierwszych wyœcigach dopa-
sowuj¹ swoje motocykle, na-
si jad¹ wed³ug starej zasady,
,,¿e jak coœ idzie, tego nie
zmieniamy’’ i pojawiaj¹ siê
k³opoty. Zw³aszcza z bardzo
dobrymi zespo³ami. Pamiê-
tajmy, ¿e zawodnicy w Eks-
tralidze prezentuj¹ bardzo
zbli¿ony poziom i o wygra-
nych w danych biegach de-
cyduj¹ niuanse. Mo¿na pew-
nie wygraæ bieg, a chwilê po-
tem na tych samych
ustawieniach zdecydowanie
przegraæ. Oczywiœcie, dobra
dru¿yna nie powinna do-
puszczaæ do takich sytuacji,
stalowcy mieli w tym sezonie

chwile s³aboœci i przeciwnicy
to od razu wykorzystywali. 
- Czy zwolnienie trenera
Stanis³awa Chomskiego
po pó³fina³owych meczach
z Betard Spart¹ Wroc³aw, a
przed spotkaniami o
br¹zowy medal z Apato-
rem Toruñ ca³kowicie
roz³o¿y³o morale w zespo-
le?

- Dobra atmosfera w ze-
spole jest bardzo wa¿na, tre-
nerzy czy menad¿erowie
musz¹ na to zwracaæ uwagê.
Na wynik dru¿yny sk³ada siê
suma indywidualnych wy-
stêpów poszczególnych za-
wodników, ale bez ,,team
spirit’’ naprawdê trudno o
dobry wynik. Nie wiem, czy
ze Stanis³awem Chomskim
Stal pojecha³aby w meczach
o br¹z lepiej i wywalczy³a ten
kr¹¿ek. Wiem natomiast, ¿e
takie gwa³towne zwolnienie
kompletnie rozbi³o zespó³ i to
siê nie powinno wydarzyæ.
Walcz¹c o medal dru¿yna
powinna mieæ ca³kowity spo-
kój i skupiaæ siê tylko na ele-
mentach czysto sportowych.
Po odejœciu trenera Chom-
skiego wszyscy w zespole
siê pogubili. Wymownym ob-
razkiem by³ krótki wywiad z
Martinem Vaculikiem w tele-
wizji, kiedy zosta³ zapytany o
zwolnienie osoby, z któr¹
wiele lat wspó³pracowa³.
S³owak lekko zblad³ i nic tak
naprawdê nie powiedzia³, bo
nie wiedzia³, jak zostanie to
odebrane przez pracodawcê. 
- Zarz¹dy klubów sporto-
wych chyba maj¹ prawo
zwalniaæ trenerów skoro
ich wczeœniej zatrudniaj¹?

-  Maj¹, ale na pewno nie
powinny robiæ to w takiej for-
mie, w takim stylu. Mnie za-
skoczy³y póŸniejsze wyja-
œnienia prezesa, z których
wynika³o, ¿e trener Chomski
jest najlepszym trenerem w
Polsce i nale¿y na niego
g³osowaæ w plebiscycie
PGEE. Potem doda³, ¿e nie
zosta³ on zwolniony, gdy¿
dalej jest pracownikiem klu-
bu i w ogóle jest idealnym
cz³owiekiem. Mo¿na by³o siê
w tym wszystkim pogubiæ,
podobnie jak w przypadku
Szymona WoŸniaka, który w
dniu Grand Prix w Toruniu by³
przekonany, ¿e jest zawodni-
kiem Stali na przysz³y rok, a
nazajutrz wieczorem po
pierwszym meczu z Apato-
rem dowiedzia³ siê, ¿e mo¿e
szukaæ sobie nowego klubu.
Ca³a ¿u¿lowa Polska z tego
siê œmia³a. To wszystko zos-
ta³o fatalnie przeprowadzone. 
- Kolejne dni pokaza³y, ¿e
poza problemami wizerun-
kowymi Stal boryka siê z
ogromnymi k³opotami fi-
nansowymi. Mo¿e tu tkwi
zarzewie wszystkich pro-
blemów?

- Zacznê od tego, ¿e Go-
rzów, bo mo¿e wielu kibiców
ju¿ o tym zapomnia³o, nie
jest oœrodkiem, w którym
funkcjonuj¹ potê¿ne firmy
mog¹ce przeznaczaæ na ce-
le sponsorskie du¿e kwoty.
Powiem wiêcej, zasoby pod
tym wzglêdem s¹ u nas bar-
dzo skromne, a my chyba
wszyscy przyzwyczailiœmy
siê do tego, ¿e corocznie
musz¹ u nas le¿eæ na stole
wielkie miliony. Jesteœmy
pod ka¿dym wzglêdem
ma³ym œrodowiskiem i
wszystkie bol¹czki powinni-
œmy rozwi¹zywaæ we w³as-
nym gronie, a na zewn¹trz
powinny wychodziæ przemy-
œlane komunikaty. 
- Czyli przekroczyliœmy w
Gorzowie granicê finanso-
wego rozs¹dku?

- Myœlê, ¿e problem ten do-
tyczy nie tylko Gorzowa. O
nas zrobi³o siê teraz g³oœno z
powodów wizerunkowych,
ale k³opoty finansowe do-
tycz¹ praktycznie wszyst-
kich. Bran¿owe media nie-
mal codziennie o tym infor-
muj¹. I nie chodzi tutaj tylko
o licytowanie siê w sprawach
p³ac dla zawodników. Zwróæ-
my uwagê, ¿e w ostatnich la-
tach wprowadzono nowe za-
pisy regulaminowe, które
spowodowa³y, ¿e kluby co-
rocznie zosta³y obci¹¿one
bardzo du¿ymi pieniêdzmi.
- Mowa o powo³aniu
dru¿yn na rozgrywki U-24
Ekstraligi?

- To akurat mo¿e jest
dobrym rozwi¹zaniem, ale
popatrzmy, ¿e kluby musia³y
zatrudniæ dodatkowe osoby,
które pe³ni¹ ró¿ne zadania.
Rozbudowany zosta³ system
szkolenia, a to oznacza, ¿e
kluby musz¹ mieæ w swoich
warsztatach odpowiedni¹
liczbê motocykli i osprzêtu
do nich. Jednoroczne utrzy-
manie motocykla to koszt
rzêdu wielu tysiêcy z³otych,
a skoro jest ich przyk³adowo
40, to mówimy o kwotach
id¹cych ju¿ w setki tysiêcy.
Kolejne wydatki to przygoto-
wanie iluœ tam obowi¹zko-
wych treningów, to rozwój
mini¿u¿la. Bardzo droga jest
organizacja imprez, w tym
meczów ligowych. I tak dalej,
i tak dalej. W sumie z tych
wszystkich dodatkowych za-
dañ uzbiera siê kwota id¹ca
ju¿ w miliony z³otych. 
- Co robiæ w tej sytuacji?
- Potrzebne s¹ pilne zmia-

ny na wielu p³aszczyznach,
bo przyk³ad gorzowski zaraz
rozejdzie siê na inne kluby i
o kryzysach finansowych
bêdziemy mówiæ czêœciej ni¿
o sporcie i ³adnych wyœci-
gach. Ale co zrobiæ, i jak, to
ju¿ jest temat na zupe³nie
inn¹ rozmowê.
- Dziêkujê za rozmowê. 

To wszystko zostało fatalnie przeprowadzone
Z Markiem Towalskim, by³ym ¿u¿lowcem i wielokrotnym mistrzem Polski ze Stal¹ Gorzów, rozmawia Robert Borowy

- Potrzebne są pilne zmiany na wielu płaszczyznach, bo przykład gorzowski zaraz rozejdzie
się na inne kluby - uważa Marek Towalski

Fo
t. 
Je
rz
y 
M
ich
al
ak



�15Listopad 2024 r. SPORT

- Ka¿dy mo¿e biegaæ?
- Zdecydowanie tak. Biega-

nie jest uniwersalne. Daje
swobodê - wybieramy dys-
tans, tempo, kierunek. Biega-
czem jest i ten, kto biegnie na
dystansie stu metrów, i mara-
toñczyk. Potrzebny jest tylko
umiar. Je¿eli mierzymy si³y na
zamiary, to bieganie jest dla
ka¿dego.
- Kiedy mo¿na zacz¹æ
przygodê z bieganiem?

- W ka¿dym wieku, przy
czym ja zachêcam, ¿eby by³o
to jak najwczeœniej. Mówimy
ju¿ o szeœcio-, siedmiolat-
kach. U takich dzieci widzimy
olbrzymi¹ satysfakcjê z ak-
tywnoœci i ruchu, jakikolwiek
by to nie by³ ruch. Dzieci w
tym wieku wszêdzie, gdzie
maj¹ iœæ, to biegn¹.
- Sport to zdrowie...
- Oczywiœcie, sport jest naj-

lepsz¹ profilaktyk¹. Je¿eli
uprawiamy jakikolwiek sport,
mamy najwiêksze zabezpie-
czenie przed chorobami cywi-
lizacyjnymi. Im wczeœniej
wpoimy to naszym pocie-
chom, tym wiêksza bêdzie
póŸniej œwiadomoœæ w do-
ros³ym spo³eczeñstwie.
- Bieganie sta³o siê mod-
ne?

- Tak, obserwujemy masowy
przyrost biegania. Ludzie za-
czynaj¹ biegaæ nawet w póŸ-
nym wieku, natomiast jest pe-
wien problem z m³odzie¿¹, by
garnê³a siê do sportu. Biega-
nie wymaga jednak pewnego
poœwiêcenia, musimy to zro-
biæ na w³asnych nogach, nikt
za nas nie pobiegnie. Inaczej
jest w grach zespo³owych,
tam mo¿na liczyæ na wsparcie
kolegów z dru¿yny. Tu jest siê
zdanym tylko na siebie i swo-
je ograniczenia.
- Istnieje górna granica, w
której mo¿na zacz¹æ bie-
gaæ?

- Wed³ug mnie nigdy nie jest
za póŸno. To mog¹ byæ choæ-
by marszobiegi w przypadku
osób, które wiêkszoœæ ¿ycia
by³y nieaktywne i coœ chc¹ z
sob¹ zrobiæ. Pierwszym kro-
kiem powinna byæ wówczas
wizyta u lekarza i wykonanie
podstawowych badañ, ¿eby-
œmy znali swój limit, co mogê,
a czego nie mogê, je¿eli cho-
dzi o bieganie.
- Podobno powy¿ej 40. ro-
ku ¿ycia nie powinno siê
biegaæ ze wzglêdu na

krzywdê, jak¹ mo¿emy zro-
biæ stawom.

- Te argumenty zosta³y ju¿
dawno wyparte przez techno-
logiê. Czyli je¿eli ju¿ byliœmy u
lekarza i poznaliœmy swoje
mo¿liwoœci, drugim krokiem
do biegania jest wizyta w pro-
fesjonalnym sklepie i zakup
odpowiedniego obuwia.
- Jakie powinny byæ dobre
buty do biegania?

- Buty s¹ najwa¿niejsze.
Ciuchy, w jakich biegniemy,
stanowi¹ tylko o naszym
komforcie, chocia¿ je¿eli po-
biegamy w bawe³nianej ko-
szulce, a potem posmakuje-
my w odzie¿y biegowej, to od-
czujemy ró¿nicê, ale to jest
sprawa drugorzêdna. ¯eby
zapewniæ komfort stawom,
musi byæ odpowiednie obu-
wie. Nie mówiê, ¿e musi byæ
ono najdro¿sze. Ma byæ do-
pasowane do naszego typu
biegania, ustawienia stopy.
Na pocz¹tku, na rozruch,
mog¹ byæ to nawet buty bie-
gowe z dyskontu. Przy zwiêk-
szaniu kilometra¿u stawy
musz¹ dostaæ wiêksze za-
bezpieczenie w postaci odpo-
wiednio dobranych butów.
- Jakie znaczenie ma tu te-
ren, po którym biegamy?

- Profesjonalny sprzedawca
powinien nas zapytaæ, gdzie
najczêœciej biegamy i pod tym
k¹tem, po badaniu stóp, do-
bieraæ obuwie. Je¿eli jest to
teren, buty musz¹ byæ uzu-
pe³nione o agresywny
bie¿nik, ¿ebyœmy siê nie œliz-
gali na piachu, trawie czy
b³ocie. Uniwersalne s¹ buty
na tward¹ nawierzchniê.
Je¿eli biegamy po lesie, to nie
robimy tego po œcie¿kach,
gdzie biega³y tylko sarny, ale
najczêœciej po ju¿
wyje¿d¿onych, w miarê utwar-
dzonych. Tak wiêc but z
dobr¹ amortyzacj¹ sprawdzi
siê i tu, i tu.
- A dla stawów? Gdzie le-
piej biegaæ?

- Zdecydowanie po natural-
nej nawierzchni. Czyli nawet
utwardzone œcie¿ki, roz-
je¿d¿one przez auta s¹ lep-
sze ni¿ kostka brukowa.
Je¿eli musimy ju¿ biegaæ po
twardych nawierzchniach, to
asfalt bêdzie lepszy. Ja za-
chêcam, ¿eby biegaæ po na-
turalnym terenie, bo jest to te¿
naturalna amortyzacja dla na-
szych stawów. Ale podkre-

œlam, przy dobrze dobranym
obuwiu ¿adna nawierzchnia
nie bêdzie nam czyni³a szkód.
- Jak ocenia pan warunki
do biegania w Gorzowie i
okolicach?

- Miasto ma dobre warunki,
choæby po³o¿enie na wzgó-
rzach. Biegacze z Gorzowa
musz¹ mieæ naturalnie tê si³ê
biegow¹ wiêksz¹, ¿eby zrobiæ
d³u¿szy trening. Mamy wokó³
sporo lasów do fajnych trenin-
gów, na przyk³ad w okolicach
Rac³awia, Bogdañca, Wojcie-
szyc, K³odawy. Ale te¿ w sa-
mym mieœcie biega siê
ca³kiem sympatycznie, mamy
œcie¿ki pieszo-rowerowe, one
s¹ oœwietlone, mamy te¿ sta-
dion lekkoatletyczny.
Uwa¿am, ¿e niczego nam nie
brakuje.
- Ma pan klarowny podzia³
ludzi - na tych, którzy bie-
gaj¹ i na takich, którzy jesz-
cze nie wiedz¹, ¿e chc¹ bie-
gaæ. Tak naprawdê jest?

- To siê sprawdza. Mam
masê znajomych, którzy jesz-
cze dziesiêæ lat temu patrzyli
na mnie jak na wariata, bo oni
nienawidz¹ biegaæ, a dziœ lu-
bi¹ bieganie i maj¹ za sob¹
kilka maratonów. Rozumiem,
¿e na pocz¹tku jest to szorst-
ka mi³oœæ, ale je¿eli przetrwa-
my kondycyjnie pierwsze
dwa, trzy tygodnie i siê nie

poddamy, to póŸniej odczu-
wamy du¿¹ satysfakcjê. Bie-
ganie jest najprostsz¹ form¹
aktywnoœci fizycznej, wystar-
czy wyjœæ z domu.
- Zim¹ te¿?
- Oczywiœcie, wystarczy od-

powiedni ubiór wzglêdem
temperatury. Czyli ¿ebyœmy
siê ani nie przegrzali, ani nie
zmarzli.
- Jak zacz¹æ, ¿eby siê nie
zraziæ, a zaraziæ biega-
niem?

- Po dwudziestu latach upra-
wiania sportu profesjonalne-
go powiem - ma³ymi krokami.
Mamy cel przebiec piêæ kilo-
metrów, to trenujmy pod tym
k¹tem. Potem pojawia siê w
g³owie - no dobra, ale dyszka
by³aby lepsza. I ta kula œnie-
gowa zaczyna siê toczyæ, na-
pêdzaæ i rosn¹æ do takich roz-
miarów, ¿e zaliczamy korony
maratonów, czyli nie jeden
maraton, a piêæ w dwa lata.
- Czy dla organizmu ma
znaczenie, czy biegamy ra-
no czy wieczorem?

- To zale¿y od nas, od na-
szego zegara biologicznego,
bo jego nie da siê oszukaæ.
Je¿eli jesteœmy nocnym mar-
kiem, nie bêdziemy lubili bie-
gaæ rano. Bêdziemy zwyczaj-
nie czuæ siê Ÿle i dla nas to
bêdzie szkodliwe. Dla orga-
nizmu wy¿yny aktywnoœci fi-

zycznej przypadaj¹ na godzi-
ny miêdzy 10 a 12, kiedy jest
on najbardziej gotowy do po-
dejmowania wysi³ku, ale
ka¿dy z nas pracuje, wiêc al-
bo biegamy przed prac¹, albo
po pracy. Zale¿y to wiêc od
nas, od naszego rytmu dobo-
wego. Czasem trzeba siê
przestawiæ, bo wymusza to
na nas ¿ycie zawodowe i za-
czynamy wstawaæ o 5 rano
pobiegaæ, a wczeœniej sobie
tego nie wyobra¿aliœmy.
- Pytam te¿ o to, bo inter-
net pe³en jest porad, które
czêsto s¹ trudne do zreali-
zowania.

- Pisa³em niedawno do jed-
nego z portali artyku³ o naj-
lepszej porze do biegania.
Oczywiœcie, po to s¹ artyku³y
i fora biegaczy, ¿eby siê wy-
mieniaæ doœwiadczeniami, ale
ja ka¿demu bêdê doradza³,
¿eby patrzy³ wzglêdem siebie
i nie ocenia³, co jest lepsze.
Bo tak naprawdê i jedno, i
drugie rozwi¹zanie jest dobre.
Najwa¿niejsze, ¿e chcemy siê
ruszaæ i mamy tê determi-
nacjê, ¿eby przed prac¹ lub
po ca³ym dniu wyjœæ i zrobiæ
coœ dla siebie, bo o to w bie-
ganiu chodzi.
- Co  ono daje poza korzy-
œci¹ z ruchu?

- Wyrzut endorfin, o którym
kr¹¿¹ ju¿ legendy. Poprawia
siê nastrój, oczyszcza nam
siê g³owa, pokonujemy w³as-
ne granice, to nas napêdza,
stawiamy sobie choæby ma³e
cele i mamy z tego radoœæ.
Nie zaczynamy przecie¿ od
maratonu. Postanawiamy, ¿e
przez miesi¹c biegamy i po
tym miesi¹cu mamy ju¿ tak¹
satysfakcjê, ¿e robimy to da-
lej. Wyrzut endorfin
uzale¿nia, ale to jest bardzo
zdrowe uzale¿nienie. Stajemy
siê szczêœliwsi, mniej k³ótliwi,
omijaj¹ nas stany depresyjne.
Przez sport mo¿emy te¿ wy-
ci¹gaæ ludzi z niedobrych
uzale¿nieñ czy problemów
psychicznych.
- Bieganie jest dobr¹ me-
tod¹ na odchudzanie?

- Od lat trwa na ten temat
dyskusja, ale nauka jest za
tym, ¿e jest najlepszym spo-
sobem. Wykonujemy to na
œwie¿ym powietrzu, czyli ma-
my przemiany tlenowe, do-
starczamy tlen do organizmu,
a ten z kolei jest jednym ze
sk³adników pozwalaj¹cych na

spalanie t³uszczu. Pracuj¹
wszystkie miêœnie. Do tego
mamy intensywnoœæ aktyw-
noœci, mo¿liwoœæ jej zmienia-
nia podczas biegu. Oko³o 40
minut lekkiego biegu powodu-
je, ¿e zaczynamy spalaæ
t³uszcz, bo - umówmy siê - o
niego g³ównie tu chodzi.
- Organizuje pan sporo ak-
cji. Rozbiega³ pan Gorzów?

- Bardzo siê cieszê, ¿e to siê
uda³o. Mamy takie cykle jak
Biegowe Grand Prix Gorzo-
wa. Mamy Gorzowsk¹ Nad-
warciañsk¹ Dychê z Gospo-
darczym Bankiem Spó³dziel-
czym, najwiêkszy bieg na
dziesiêæ kilometrów w Gorzo-
wie. Organizujemy biegi z
okazji 11 listopada na dystan-
sie 11 kilometrów, bieg 3 Ma-
ja. W Œwiatowy Dzieñ Zespo³u
Downa organizujemy najbar-
dziej wielobarwny Bieg Koloro-
wej Skarpety. I tu widaæ najle-
piej uniwersalnoœæ biegania,
gdzie biegn¹ osoby z ze-
spo³em Downa, i biegacze za-
wodowi, amatorzy czy tacy,
którzy biegn¹ raz do roku.
Wspólnie z Tomaszem Mani-
kowskim organizujemy Bieg
TrzeŸwoœci czy charytatywny
bieg na 50 km Tomka, pod-
czas którego co roku zbieramy
œrodki dla konkretnej, potrze-
buj¹cej osoby. Jest tego sporo.
- Je¿eli ktoœ chce zacz¹æ
biegaæ, ale nie chce robiæ
tego sam, jak¹ ma mo¿li-
woœæ w Gorzowie?

- Czasami organizujemy
konsultacje biegowe,
wyje¿d¿amy na mini obozy,
które trwaj¹ od pi¹tku do nie-
dzieli. S¹ tam osoby, które ju¿
biegaj¹ i które zaczynaj¹. Ma-
my tam treningi, ale i spotka-
nia, gdzie biegacze wymie-
niaj¹ swoje doœwiadczenia.
Szczególnie motywuj¹ce jest
to dla nowych uczestników.
Zapraszamy te¿ na bezp³atne
zajêcia biegowe w soboty o
9.30 w ramach ogólnopolskiej
akcji ,,Biegam, bo lubiê”. Wy-
starczy przyjœæ na stadion lek-
koatletyczny. I moja inicjatywa
- w ramach Wierzbicki Run-
ning Project organizujê w po-
niedzia³ki bezp³atne zajêcia
biegowe o godzinie 20.00 w
parku Górczyñskim. Mo¿na
przyjœæ, skorzystaæ z profesjo-
nalnej pomocy trenerów i za-
cz¹æ biegaæ.
- Dziêkujê za rozmowê.

Jeszcze nie wiedzą, że chcą biegać
Z Sebastianem Wierzbickim, trenerem, organizatorem biegów oraz za³o¿ycielem Wierzbicki Running Project, rozmawia Maja Szanter

- Mam masę znajomych, którzy jeszcze dziesięć lat temu pa-
trzyli na mnie jak na wariata - śmieje się Sebastian Wierzbicki
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